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وزیر اقتصاد خبر داد:

امکان انبوه سازی مسکن 
در طرح مولدسازی

ساماندهی 
۹.۳ میلیون کارتخوان

سقف تسهیلات قرض الحسنه 
۲۰۰ میلیون تومان شد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط ایجاد 
اشتغال پایدار

اصناف نقــش پررنگی در 
ایجاد اشتغال دارند. دولت 
می تواند بــا اســتفاده از 
ابزارهایی که در اختیار دارد 
این ســهم را افزایش دهد. مالیات، بیمه و گمرک 
باید در بخش اصناف بازنگری شــود. دولت برای 
مشاغل خرد باید آستین بالا زده به حمایت از آنها 
بپردازد. بر اساس آمار ارایه شده سهم اصناف از کل 
درآمدهای مالیاتی سه درصد است. دولت می تواند 
با چشم پوشی و یا کاهش مالیات برای واحدهای 
صنفی که ایجاد اشــتغال کرده و اشتغال پایدار 
 دارند به حمایت بیشتری از اصناف داشته باشد. 

تخفیف های مالیاتی...

  هوشــیار فقیهی، دبیرکل 
سابق اتاق اصناف ایران 
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گشایش جدی در تأمین 
مالی دانش بنیان ها

دولت با مشوق هاي مالیاتي و بیمه اي بستر ایجاد اشتغال ارزان را فراهم کند 

سهم 25 درصدی  اصناف  در اشتغالزایی
صفحه3
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سهم ۶۳ درصدی تولید از تسهیلات بانکی
بانک   مرکزی   اعلام  کرد:

معاون توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان 
اینکه رشد ســرمایه صندوق نوآوری از رشد دانش 
بنیانها عقب افتاده اســت، گفت: سهم ۵ درصدی 
دانش بنیان ها در اقتصاد کشــور منوط به افزایش 
سرمایه صندوق است. سیاوش ملکی فر اظهار کرد: 
در قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان که سال 
۱۳۸۹ به تصویب مجلس رسید، به ایجاد صندوقی 
با ســرمایه ۳ هزار میلیارد تومان برای تأمین مالی 
شرکت های دانش بنیان تاکید شــده است. وی با 
بیان اینکه در این قانون ذکر شده که این مبلغ طی 
۳ سال به صندوق تزریق شــود، گفت: همچنین 
مقرر شد پس از ســال ســوم نیز، هر سال معادل 
نیم درصد بودجه عمومی دولت به عنوان ســرمایه 
به این صندوق تخصیص پیدا کند. در زمان نگارش 
این قانون، دلار حدود هزار تومــان بود و معماران 
قانون دانش بنیان یک صندوق ۳ میلیارد دلاری را 
پایه گذاری کردند. معاون نوآوری صندوق نوآوری 
اضافه کرد: اما در زمان تزریق ســرمایه به صندوق، 
دلار به حدود ۳ هزار تومان رسید و سرمایه صندوق 
حدود یک میلیارد دلار بود. حتی آن زمان، وضعیت 
صندوق از لحاظ سرمایه اولیه مناسب بود، چون در 
بسیاری از کشورهای دنیا هنوز یک صندوق دولتی یا 
عمومی در این ابعاد برای تأمین مالی کسب وکارهای 
فناور و نوآور وجود نداشت. به گفته معاون توسعه 
صندوق نوآوری و شکوفایی، اختصاص معادل یک 
میلیارد دلار سرمایه به تأمین مالی دانش بنیان ها 
در آن ســال ها، گامی بلند و آینده نگرانه بود، زیرا 
معماران قانون دانش بنیان باور داشتند که در آینده، 
شــرکت های دانش بنیان باید به یک بازیگر مهم 
اقتصاد کشور بدل شوند. ملکی فر خاطرنشان کرد: در 
عمل از سال ۹۳ تا ۹۶ و ظرف ۴ سال ۲۶۲۲ میلیارد 
تومان سرمایه در اختیار صندوق نوآوری قرار گرفت. 
وی با تاکید بر اینکه باید صندوق نوآوری و شکوفایی 

همپای دانش بنیان ها رشد...

اجتماعی

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا خواستار افزایش 
حقوق سربازان در سال ۱۴۰۲ شد. حقوق سربازان و 
افزایش آن گرچه همواره مورد توجه و به عنوان یکی 
از دغدغه های جدی سربازان مطرح بوده است، اما از 
حدود سه ســال پیش بود که تصمیمات مهمی در 
این خصوص اتخاذ شــده و حقوق سربازان افزایش 
قابل توجهی پیدا کــرد. موضوعی که امیر غلامرضا 
رحیمی پور، رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد 
کل نیروهای مسلح نیز چندی پیش به آن اشاره کرد و 
گفته بود »ما در جهت تحقق مطالبات سربازان برنامه 
داریم. این وظیفه شرعی و قانونی ماست؛ چشم اندازی 
برای سربازی پیش بینی شده که تا چند سال آینده 
نتیجه خواهد داد. طی دو سال حقوق سربازان ۱۰ برابر 
شده است. مطابق قانون، حقوق معادل حداقل حقوق 
نیروهای مسلح بود، اما با هماهنگی مجلس تبدیل به 
حداقل حقوق کارکنان لشکری و کشوری شد و تلاش 
می شود روز به روز بهتر شود. به علاوه سعی کرده ایم 
مدت خدمت ها عادلانه باشد و در حال حاضر نیز کسی 
که در شهر خود خدمت می کند، با کسی که در مرز 
خدمت می کند، مدت خدمتش متفاوت است و این 

تفاوت را در آینده بیشتر هم خواهیم کرد.«
اظهارات رحیمی پور مبنی بر ۱۰ برابر شدن حقوق 
سربازان گرچه بیانگر اقدامات ستادکل نیروهای مسلح 
و همراهی دولت و مجلس شورای اسلامی در افزایش 
حقوق سربازان اســت، اما رقم پرداختی به سربازان 
نشان می دهد که همچنان تا رسیدن به آنچه که در 
قانون خدمت وظیفه عمومی پیش بینی شده فاصله 
وجود دارد. موضوعی که امســال نیز پیگیری  آن در 

دستورکار ستادکل نیروهای مسلح قرار دارد و باید 
دید که نتایج این پیگیری ها منجر به افزایش حقوق 

سربازان در سال ۱۴۰۲ خواهد شد یا خیر.
در این میان سردار تقی مهری، رئیس سازمان وظیفه 
عمومی فراجا خواستار توجه ویژه به حقوق سربازان 
و افزایش آن در بودجه ســال ۱۴۰۲ شــده است. او 
دراین باره گفت:  درخواســت ما این است که حقوق 
سربازان برابر ماده ۴۹ قانون خدمت وظیفه عمومی 
پرداخت شــود. وی ادامه داد:  برابر مــاده ۴۹ قانون 
خدمت وظیفه عمومی حقوق سربازان وظیفه باید 
حداقل شــصت درصد و حداکثر نود درصد حداقل 
حقوق کارکنان نیروهای مســلح مبتنــی بر قانون 
مدیریت خدمات کشــوری باشــد. که بــا توجه به 
تحصیلات و درجات آنان توســط ســتاد کل تهیه 
می شود و به تصویب فرماندهی کل می رسد.   همچنین 
برابر تبصره اول این ماده به کارکنان وظیفه متأهل یا 
سرپرست خانواده معادل صددرصد حق عائله مندی 
کارکنان پایور نیروهای مســلح پرداخت می شود. 
این خواســته ای است که ســازمان وظیفه عمومی 
فراجا و ستاد کل نیروهای مسلح از دولت و مجلس 
محترم دارد. مهری افزود:  البته لازم است از اقدامات و 
همراهی های قبلی دولت و مجلس در افزایش حقوق 
سربازان در سال های گذشته نیز تشکر کنم، ستاد کل 
نیروهای مسلح سال گذشته با پیگیری هایی که انجام 
داد، موفق شد تا حقوق سربازان در مناطق عملیاتی و 
سربازان متاهل را مطابق قانون افزایش دهد و در ادامه 
آن حقوق سربازان مشغول خدمت در مناطق آرام هم 

مقداری بیشتر شد.

مراسم اختتامیه چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر با حضور جمعی از اهالی سینما و اصحاب 
رسانه در برج میلاد تهران برگزار شد. هیات داوران 
سودای ســیمرغ شامل پرویز شــیخ طادی، مجید 
اســماعیلی، ابراهیم حاتمی کیــا، محمود رضوی، 
محمدرضا شــریفی نیا، محمد تقی فهیم و مسعود 

نقاش زاده بودند.
بهترین جلوه هــای ویژه بصری؛ حســن گوهری 
برای »گل هــای باوارده«. در ادامــه با حضور هیأت 
داوران دیپلم افتخار بهتریــن جلوه های بصری به 
امیر ولی خانی برای فیلم »غریب« اهدا شد.سیمرغ 
بلورین این بخش را حســن ایزدی برای »گل های 
باوارده« دریافت کرد. محمد برادران برای »سرهنگ 
ثریا« و »عطرالود« و کامیار شفیع پور برای »سینما 

متروپل« دیگر نامزدهای این جایزه بودند.
بهترین جلوه های ویژه میدانی؛ حمید رسولیان برای 
»غریب«. در این بخش حمید رسولیان سیمرغ بلورین 
بهترین جلوه های ویژه میدانی جشنواره را برای فیلم 
»غریب« دریافت کرد.بهترین چهره پردازی؛ شهرام 

خلج برای »غریب« و »شماره ۱۰«.
در بخش بعد شهرام خلج برای فیلم های »غریب« و 
»شماره ۱۰« سیمرغ بلورین بهترین چهره پردازی 
را دریافت کرد. مونا جعفری برای »یادگار جنوب«، 
امید گلزاده برای »آن ها مرا دوســت داشــتند« و 
عبدالله اسکندری برای »وابل« دیگر نامزدهای این 
بخش بودند. بهترین طراحــی صحنه؛ محمدرضا 
شجاعی برای »غریب« و »شماره ۱۰« سیمرغ بهترین 
طراحی صحنه به محمدرضا شجاعی برای »شماره 
ده« و »غریب« تعلق گرفت.محسن خدابخش برای 
»اتاقک گلی«، آیدین ظریف برای »گل های باوارده«، 
عباس بلوندی برای »سینمامتروپل« و محمدرضا 
میرزامحمدی برای »عطرآلود« دیگر نامزدهای این 
بخش بودند. سیمرغ بهترین طراحی لباس هم به سارا 
سمیعی برای »یادگار جنوب« رسید. سیمرغ بهترین 
صدا به امیر نوبخت برای صدابرداری و علیرضا علویان 

برای صداگذاری »یادگار جنوب« اهدا شد.
در ادامه سیمرغ بلورین بهترین تدوین به میثم مولایی 
برای فیلم »چرا گریه نمی کنی؟« رســید. سیمرغ 
بلورین بهترین فیلمبرداری به علیرضا زرین دست 

برای »سینما متروپل« رسید.
در ادامه مراســم با رأی هیأت داوران دیپلم افتخار 
بهترین فیلم اول به لیلی عاج برای »سرهنگ ثریا« 
رســید. دومین دیپلم افتخار این بخــش به بابک 
خواجه پاشا برای کارگردانی فیلم »در آغوش درخت« 
اهدا شد. سیمرغ بهترین فیلم اول به »اتاقک گلی« به 

کارگردانی محمد عسگری تعلق گرفت.
»جنگل پرتقال« به کارگردانی آرمان خوانساریان، 
»بعد از رفتــن« به کارگردانی رضــا نجاتی و »کت 
چرمی« به کارگردانی حسین میرزامحمدی دیگر 
نامزدهای این بخش بودند. سیمرغ بهترین بازیگر 

نقش مکمل زن هم به ســارا حاتمــی برای »کت 
چرمی« رسید.

بهترین بازیگر نقش مکمل مرد؛ سجاد بابایی برای 
»استاد«. در بخش بعدی اهدای جوایز دیپلم افتخار 
بهترین بازیگر نقش مکمل مرد به هومن برق نورد برای 
»سینما متروپل« تعلق گرفت. دیپلم افتخار دوم این 
بخش به فرهاد قائمیان برای »غریب« تعلق گرفت. 
دیپلم افتخار سوم به پژمان جمشیدی برای »یادگار 
جنوب« رسید. جمشیدی در مراسم حضور نداشت 
و جانشــین تهیه کننده فیلم به نیابت جایزه اش را 
دریافت کرد. ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش 
مکمل مرد به ســجاد بابایی برای فیلم »اســتاد« 
اهدا شد. در ادامه ســیمرغ بهترین بازیگر نقش اول 
 زن به پردیس پور عابدینی برای »غریب« رســید.
در این مراسم اعلام شد برگزیده نقش اول مرد یک 
دســتگاه خودرو تارا و بازیگر نقش اول زن هم یک 

خودرو شاهین دریافت می کند.
بهترین بازیگر مرد نقــش اول؛ مجید صالحی برای 
»شماره ۱۰« و علی نصیریان برای »هفت بهار نارنج«. 
در ادامه ابوالفضل پورعرب برای اهدای جایزه بهترین 
بازیگر نقش اول مرد روی صحنه آمد و در کنار هیأت 
داوران قرار گرفت. اولین سیمرغ این بخش به مجید 

صالحی برای »شماره ۱۰« تعلق گرفت.
دیگر سیمرغ این بخش به علی نصیریان برای »هفت 
بهار نارنج« تعلق گرفت که به نیابت از او کارگران این 
فیلم جایزه را دریافت کرد. تورج الوند برای »اتاقک 
گلی«، مصطفی زمانی برای »عطرآلود«، میرسعید 
مولویان برای »جنگل پرتقال«، جواد عزتی برای »کت 
چرمی« و وحید رهبانی برای »یادگار جنوب« دیگر 
نامزدهای دریافت این جایزه بودند. بهترین پویانمایی؛ 
بچه زرنگ.  در بخش بعدی و با توضیحاتی از سوی 
شهیدی فرد ســیمرغ بلورین بهترین پویانمایی به 
»بچه زرنگ« اهدا شد. حامد جعفری تهیه کننده این 

انیمیشن این جایزه را دریافت کرد.
سیمرغ بهترین فیلمنامه به بابک خواجه پاشا برای 
»در آغوش درخت« تعلق گرفت. جایزه او یک دستگاه 
خودرو شاهین است.سیمرغ بهترین موسیقی متن به 
مسعود سخاوت دوست برای »عطر آلود« و »شماره 
۱۰« اهدا شــد. در ادامه با همراه شدن وزیر ارشاد و 
محمد خزاعی با هیأت داوران بخش سودای سیمرغ، 
سیمرغ بهترین کارگردانی به محمدعلی باشه آهنگر 
برای »سینما متروپل« اهدا شد. سیمرغ بلورین جایزه 
ویژه هیات داوران به »اتاقک گلی« به تهیه کنندگی 
داوود صبوری رسید. سیمرغ بلورین بهترین فیلم به 
فیلم »سینما متروپل« به تهیه کنندگی حامد حسینی 
اهدا شد. در بخش بعدی سیمرغ بلورین جایزه ویژه 
دبیر جشــنواره به فیلم »گل های باوارده« ساخته 
مهرداد خوشبخت و تهیه کنندگی سعید سعدی اهدا 
شد. در پایان مراسم جایزه آرمان ویژه شهردار تهران 

نیز به فیلم »اتاقک گلی« اهدا شد.

معاون وزیر خارجه ایران در گفت وگو با یک رسانه 
عربی تاکید کرد که ابرقدرت ها می خواهند که 
پیشرفت های هســته ای ایران را تهدید جلوه 
دهند درحالی که فعالیت های هســته ای ایران 
در چارچوب معاهدات آژانس بین المللی انرژی 
اتمی اســت.علی باقری، معــاون وزیر خارجه 
ایران در گفت وگو با شبکه المنار اعلام کرد که 
انقلاب اسلامی ایران در سایه استقلال توانست 
پیشرفت هایی را محقق کند و استقلال و دفاع 
از هویت ملی هدف تمام ملت های آزاده اســت 
اما ابرقدرت ها بــرای تحقق منافع خود خواهان 

استقلال ملت ها نیستند.
وی در بخشــی از گفت وگوی خود با اشــاره به 
پیشرفت های علمی و هسته ای ایران گفت که 
ابرقدرت ها برای مقابله با ملت ایران می خواهند 
این پیشرفت ها را نوعی تهدید جلوه دهند، آن 
ها می خواهند وانمود کنند که این دستاوردها 
مسالمت آمیز نیست درحالی که این ادعاها صد 
درصد غیرصحیح است و فعالیت های هسته ای 
ایران در چارچوب معاهدات و توافق های آژانس 

بین المللی انرژی اتمی است.

وی گفت که طی یک ســال گذشــته ما شاهد 
کندی در روند مذاکرات هسته ای هستیم اما این 
مذاکرات ادامه دارد و اکنون مذاکرات در سطح 
تبادل پیام ها میان دو طرف ادامه دارد و دو طرف 
همچنین رویکردهای خــود را اعلام می کنند. 
باقری گفت که ایران هیچ گونه ارتباط مستقیمی 
با آمریکا نــدارد و طبیعتا ایــن پیام ها از طریق 
واسطه های اروپایی و گاهی اوقات غیر اروپایی 

رد و بدل می شود.
معاون وزیر خارجه در پاسخ به این سوال که جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا اعلام کرده اســت 
که توافق وین مرده اســت گفت کــه اظهارات 
بایدن در حالی است که مســئولان آمریکایی 
بعــد از آن در گفت وگــو با رســانه درخصوص 
توافــق و روند مذاکــرات اظهارنظــر کردند و 
تبادل پیام ها همچنــان ادامه دارد. وی در مورد 
ناآرامی های اخیر ایران و نقش کشورهای غربی 
در آن گفت که ممکن است آنها یک محاسبات 
غلطی داشــته باشــند اما وقتی با واقعیت های 
 ایران مواجه شــدند متوجه شــدند که چیزی 

در اختیار ندارند.

ســخنگوی قوه قضاییه توضیحاتــی پیرامون 
پرونده هایــی همچــون  ســرقت از بانک ملی، 
بابک زنجانــی، محمودرضا خاوری و مقایســه 
دســتگاه قضایی در دوران رییســی و محسنی 
اژه ای ارائه داد.  مسعود ستایشی درباره آخرین 
وضعیت پرونده ســرقت از صندوق امانات بانک  
ملی گفــت: در خصوص این پرونــده همکاران 
ما در دادســرای عمومی و  انقلاب تهران )ویژه 
ســرقت(  و همچنین بازپرس محترم پرونده با 
همکاری ماموران آگاهی تهران و کارشناســان  
و مســئولین ذیربط بانک ملی اقدامات موثری 
 را در مســتند کردن اموالی که کشــف شده به

 انجام رساندند.
ستایشــی افزود:  تاکنــون ۲۶ نفــر در پرونده 
ســرقت از صندوق امانات بانک ملی دســتگیر 
شده اند و اتهام متهمان تحصیل اموال مسروقه 
و بعضا پولشــویی اســت. ۲۰ نفر از متهمان با 
قرارهای ســنگین وثیقــه آزاد شــده اند و  ۲ 
متهم اصلی هــم در ترکیه بودند که دســتگیر 
 شــدند و موجبــات اســترداد آن هــا فراهم 

شده است.
وی ادامه داد: تاکنــون ۹۵ درصد طلاها و ۱۰۰ 
درصد ارزها و مسکوکات به بزه دیدگان مسترد 
شده است و  آن ۵ درصد باقیمانده طلاجات هم به 
دلیل اختلاف بزه دیدگان بوده است و امیدواریم 
ظرف ماه های آتی، پرونده به نتیجه برسد؛ البته 

بعضی از امــوال در این پرونده بــه آپارتمان در 
قائمشهر و اقلام دیگر مانند خودروهای شاسی 
بلند لوکس تبدیل شــده و نیاز به بررسی های 
دقیــق دارد و در صورت حصــول نتیجه نهایی 

اعلام می شود.
ستایشــی دربــاره بازگردانــدن محمودرضا 
خــاوری مدیرعامل اســبق بانک ملــی گفت: 
درخواســت اســترداد و اعــلان قرمــز در 
خصوص خاوری انجام شــده اســت، اما دولت 
 کانادا همــکاری لازم را در خصوص اســترداد 

خاوری ندارد. 
سخنگوی دســتگاه قضا درباره آخرین وضعیت 
پرونــده بابــک زنجانــی گفت: حــدود ۵۰۰ 
میلیون یــورو از محل اموال داخــل و خارجی 
 بابک زنجانــی به شــرکت ملی نفــت واگذار 

شده است. 
هم چنان متهــم در اختیار ضابــط و در زندان 
اســت. با همکاری خوب و موثر وزارتخانه های 
نفت و امــور خارجــه و وزارت کشــور و بانک 
مرکزی، از سایر اموالی که متهم در خارج کشور 
دارد، موضــوع انتقالی اموال به داخل کشــور و 
وزارت نفت در دســتور کار اســت. وی درباره 
اعمــال تخفیف در حکــم قطعی اعــدام  بابک 
زنجانی گفــت: تخفیف در حکم ایــن پرونده با 
 قاضی صــادر کننده و مرجــع قضایی ذی ربط 

است.

مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست ضمن اشاره به اینکه مساحت 
دریاچه ارومیه بیش از ۱۰۰۰ کیلومترمربع کاهش 
داشــته اســت، گفت: بارش های حوضه های آبریز 
دریاچه ارومیه نیز بــا کاهش حدود ۴۷ میلی متری 
مواجه است. آرزو اشرفی زاده درباره آخرین وضعیت 
دریاچه ارومیه اظهار کرد: مساحت دریاچه ارومیه تا 
۱۶ بهمن ماه سال جاری بیش از ۱۰۰۰ کیلومترمربع 
کاهش داشته است. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 
بارش های اخیر تغییری در تراز دریاچه داشته است 
یا خیر؟ گفت: طبق اعلام سازمان هواشناسی با وجود 
فعالیت چندین سامانه بارشی از ابتدای زمستان تا 
کنون، هنوز تمام شــش حوضه آبریز اصلی کشور با 
کاهش بارش نسبت به شرایط نرمال مواجه هستند. 
بارش هــای حوضه های آبریز دریاچــه ارومیه نیز با 

کاهش حدود ۴۷ میلی متری مواجه است.
اشرفی زاده ادامه داد: به طور ویژه در استان آذربایجان 
غربی نیز بنا به گفته مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
استان، بارش های اســتان از ابتدای سال آبی )مهر 

۱۴۰۱( تا پایان دی ماه ۸۳ میلیمتر بوده است که با 
توجه به آمار ۱۴۳ میلیمتری سال گذشته در همین 
بازه زمانی از نظر میزان، کاهشی ۴۳ درصدی نسبت به 
سال گذشته و کاهشی ۳۷ درصدی نسبت به میانگین 

بلندمدت داشته است.
مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست درباره بارش در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه توضیــح داد: در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه نیز نسبت به سال گذشته ۴۷ درصد و نسبت 
به میانگین بلندمدت ۴۰ درصد کاهش بارش  را شاهد 
بودیم. این کاهش بارندگی در حوضه رودخانه ارس 
در یک سال ۴۲ درصد و در بلند مدت ۴۵ درصد، در 
حوضه زاب طی یک سال ۳۴ و در بلند مدت ۱۷ درصد 
بوده است. وی ادامه داد: از جمله این پروژه ها می توان 
به تونل انتقال آب از سد کانی سیب به دریاچه ارومیه 
اشــاره کرد که مهم ترین و اصلی ترین پروژه سخت 
افزاری ستاد احیا اســت و با تخصیص ۵۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار برای تکمیل تونل تا پایان ســال شاهد 

افتتاح فاز نخست آن خواهیم بود. 

باقری: مذاکرات هسته ای ادامه داردآیا حقوق سربازان در سال ۱4۰2 بیشتر می شود؟

استرداد متهمان اصلی سرقت از صندوق امانات بانک ملی

کاهش بیش از ۱۰۰۰ کیلومتری مساحت دریاچه ارومیه

سياسیفرهنگی 

برندگان سیمرغ چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر



اقتصاد2
ایران

سقف تسهیلات قرض الحسنه 
۲۰۰ میلیون تومان شد

بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی نسخه 
اصلاحی »دستورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات 
خرد« را برای اجرا به شــبکه بانکی ابلاغ کرد، بر 
این مبنا سقف اعطای وام قرض الحسنه به ۲۰۰ 
میلیون تومان  افزایش یافت. بــه گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، در این بخشنامه آمده است: 
با توجه به برخی بازخوردهای واصله از شبکه بانکی 
کشور، نسخه اصلاحی دستورالعمل اجرایی اعطای 
تسهیلات خرد بر اســاس نکته نظرات دریافتی، 
تدوین و در جلسه مورخ دوم آذرماه سال 14۰1 
کمیسیون مقررات و نظارت مؤسسه اعتباری بانک 

مرکزی مورد تأیید قرار گرفت.

تعداد بیکاران روســتاها ۱۶۰ 
هزار نفر کم شد

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست 
جمهوری گفت: بیش از ۷۰ هزار طرح اشتغالزایی 
روستایی در کشــور داریم که بیش از ۲۳۰ هزار 
شــغل را دربر می گیرد. در خصوص اشتغالزایی 
روستایی در این دولت اتفاقات خوبی رقم خورده 
است. ئحمایت از طرح های اشتغال روستایی یکی 
از سیاست های دولت در برنامه ریزی برای اشتغال 
زایی است.طرح اشتغال روستایی از دی ماه 9۷ به 
اجرا درآمد و با اذن مقام معظم رهبری مقرر شد 
1.5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برداشت و 

به طرح های اشتغال زایی اختصاص یابد.
در راستای این طرح به صندوق توسعه ملی اجازه 
داده شد با هدف ارتقای تولید و ایجاد اشتغال پایدار 
در مناطق روستایی و عشایری، معادل ریالی یک 
میلیارد و 5۰۰  میلیون دلار از منابع صندوق را به 
صورت قرض الحســنه نزد بانک های کشاورزی، 
توسعه تعاون، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید 
در بخش کشاورزی سپرده گذاری کند تا این منابع 
برای ایجاد اشتغال در روســتاها و شهرهای زیر 
1۰هزار نفر جمعیت با اولویت روستاها و شهرهای 
واقع در مناطق مرزی و مناطق عشــایری هزینه 
شود.امیر حسین مدنی،معاون توسعه روستایی 
و مناطق محروم ریاســت جمهوری در آخرین 
اظهارات خود درباره اشتغال روستایی بیان کرده 
است: بیش از۷۰هزار طرح  اشتغالزایی روستایی 
در کشور داریم که بیش از ۲۳۰هزار شغل را در بر 
می گیرد.  وی با اشاره به پیشرفت های امروز ایران 
اسلامی، اظهار کرد: 44سال قبل در حوزه هایی که 
باید به روستاها رسیدگی می شد، وضعیت بسیار 
نا به سامانی داشــتیم، به طوری که وقتی انقلاب 
پیروز شد کمتر از ۲۰درصد راه روستایی داشتیم، 
اما امروز بیش از 9۰درصد راه روســتایی داریم و 

8۰درصد روستاها راه آسفالته دارند.
وی با اشاره به اینکه پیش از انقلاب اسلامی کمتر 
از 5درصد روســتاها برق داشــتند، گفت: امروز 
95درصد روستاهای کشور برق دارند. همچنین 
کمتر از 1۰درصد از روستاها آب شرب داشتند، 
درحالی که امروز بیش از 85درصد از روستاها از 
آب شرب بهداشتی بهره مند هستند.معاون توسعه 
روســتایی و  مناطق محروم ریاســت جمهوری 
اضافه کرد: امروز حدود 9۰درصد از روســتاهای 
کشور از نعمت گاز بهره مند هستند. همانطور که 
در فریدونشهر و در ارتفاعات ۳ هزار و صد متری 
آب، برق و راه مناسب داریم. وی با تاکید بر توجه 
به مناطق روســتایی و محروم در نظام اسلامی، 
تصریح کرد: در حال حاضــر ۲6درصد جمعیت 
روستایی داریم، درحالی که قبل از انقلاب نیمی 
از جمعیت روســتایی بود ولی اصلا به حســاب 
نمی آوردند. الان بیش از ۳۰۰۰مدرسه تک نفره 
داریم، چون مسئولان وظیفه خودشان می دانند 
حتی برای یکی یا چند دانش آموز مدرسه بسازند. 
میزان مواهب عشایر از نعمت های مختلف نیز قابل 
مقایسه با قبل از انقلاب نیست. مدنی تاکید کرد: 
همه اینها به برکت انقلاب اسلامی و خون شهدا 
اســت، اما اگر نتوانیم خوب بیــان کنیم در حق 
آرمان ها و خون شــهدا جفا کرده ایم.وی با اعلام 
اینکه  در حوزه زیرســاختی جزو ۲۰ کشور برتر 
دنیا هستیم، گفت: در زیرساخت های روستایی 
نیز دچار مشکل نیستیم، اما در بخش های مثل 
راه هوایی روستایی باید توجه بیشتری کنیم و این 
مطالبه مقام معظم رهبری است که ان شاءالله در 
این دولت محقق می شود. معاون توسعه روستایی و 
مناطق محروم ریاست جمهوری با تاکید بر اهمیت 
توجه به زیرساخت تولید، گفت: معادنی در کشور 
داریم که می تواند اقتصاد روستا را متحول کند، اما 
به خاطر نبود زیرساخت ها، از آنها بهره نبرده ایم.  
وی با بیان اینکه در زمینه اشتغالزایی روستایی در 
این دولت اتفاقات خوبی رقم خورده است، گفت: 
بیش از ۷۰هزار طرح  اشتغالزایی روستایی در کشور 

داریم که بیش از ۲۳۰هزار شغل را دربر می گیرد.

اخبار

وزیر امور اقتصاد و دارایی 
با تاکیــد بر اینکــه طرح 
مولدســازی باعث کاهش 
قیمت املاک می شــود، 
عنــوان کرد: بســیاری از 
پیمان کاران به دنبال اراضی می گردند و می توانند 
به جای فشــار قیمتی روی املاک موجود، از طرح 
مولدسازی اســتفاده کنند، می توانند انبوه سازی 
مســکن یا فعالیت اداری تجاری انجام دهند. این 

طرح به تعدیل قیمت کمک می کند.
سید احسان خاندوزی در مراســم رونمایی از فاز 
نخســت ســامانه مولدســازی دارایی های دولت 
اظهار کرد: طرح مولدســازی می تواند گره گشای 
بن بست هایی باشد که سرمایه گذاران و پیمانکاران 
کشور نمی توانستند با ســرعت مطلوب طرح های 
دولت را پیش ببرند. از سوی دیگر بعضا بوده است 
شرکت های دولتی از شر اموال مازاد خود خلاص 
شــوند و آن را به دارایی زاینده تبدیل کنند اما در 

پیچ وخم فروش دارایی ها گرفتار شده بودند.
وی با تاکید بر اینکه از طریق مصوبه مولدســازی 
امکان تبدیل اموال راکد به زاینده ایجاد می شود، 
گفت: یکی از ســوالاتی که در کمیسیون تلفیق از 
من پرســیدند این بود که چگونه قرار است عددی 
که در لایحه بودجه ســال آینده برای فروش امول 
دولت پیش بینی شده است محقق شود، باید بگویم 
موضوع درآمد ســوری نیســت، بلکه دولت با این 
اهرم جدید می توانــد طرح های عمرانی نیمه تمام 

خود را تمام کند امیدواریم از این طریق پیش بینی 
1۰۰ همتی محقق شــود. وزیر اقتصاد با تاکید بر 
اینکه طرح مولدسازی چند سالی بود که در قوانین 
بودجه وجود داشت اما محقق نمی شد، اظهار کرد: 
این فرایند با شفافیت و در یک اتاق شیشه ای انجام 
می شود تا همه مردم ناظر آن باشند و بتوانند برای 
اولین بار در این حد از جزییات شریک دولت باشند.

خاندوزی با بیــان اینکه در پیاده کــردن این گام 
تحولی در جان گرفتن پروژه های نیمه تمام عمرانی 
کشور ایجاد می شود، عنوان کرد: نقدهایی به این 
طرح مطرح شــد که بعضی از آن هــا غیرمنصفانه 

با اطلاعات کم بود اما برخــی هم تخصصی و قابل 
تامل بود که در مصوبه نهایی اعمال خواهد شــد. 
وی ادامــه داد: برخی وزارت خانه ها و ســازمان ها 
به اموال مازاد خود چســبندگی پیدا کرده بودند و 
طوری قیمت گذاری می کردند که خریدار نداشته 
باشد، باید بر این مقاومت غلبه می شود و این فرایند 

بهارین سازوکار است.
وزیر اقتصاد به این ســوال که ایا ارزش اموال مازاد 
دولت ۷۰۰۰ هزار میلیارد تومانی است که قبلا اعلام 
شده بود، پاسخ داد: برآورد جدیدتری که به روز شده 
باشد درمورد دارایی های دولت وجود ندارد، این رقم 

نیز پنج سال اعلام شده است اما دقیق نیست. وی 
ادامه داد: بسیاری از پیمان کاران به دنبال اراضی می 
گردند و می توانند به جای فشار قیمتی روی املاک 
موجود، از طرح مولدسازی استفاده کنند، می توانند 
انبوه سازی مســکن یا فعالیت اداری تجاری انجام 

دهند. این طرح به تعدیل قیمت کمک می کند.
خاندوزی  در مورد طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
گفــت: این نــوع مالیات ابــزاری بــرای مقابله با 
کارهای سفته بازی و ســوداگری است که هزینه 
ســوداگری را بالا ببرد و مالیات بــر عایدی یکی 
از ضروریاتی اســت که کشــورهای پیشــرفته از 
 دهه های قبل مقابله با ســفته بازی در دارایی های 

نامولد را گرفته اند.
در ادامه این مراســم همچنین حســین قربانزاده 
رئیس سازمان خصوصی سازی در پاسخ به پرسشی 
که آیا مولدسازی اموال مازاد دولت منجر به افزایش 
قیمت ملک در منطقه نمی شود؟ اظهار داشت: بر 
اساس قواعد اقتصاد در هر جایی که عرضه بیشتر 
شــود، منجر به کاهش قیمت می شــود و افزایش 
عرضه املاک و دارایی ها لزوماً بــه افزایش قیمت 
نخواهد انجامید. از طرفی دولــت وقتی که تلاش 
می کند در قالب طرح ها و لوایح مختلف مردم را از 
سفته بازی بر روی املاک و مستغلات برحذر دارد، 
حال چگونه اجازه می دهد خودش از محل املاک و 
دارایی ها درآمد سفته بازی داشته باشد. وی اضافه 
کرد: در زمینه مولدسازی اموال مازاد دولت، چون به 
روش مزایده ای خواهد بود و تعداد زیادی مشارکت 
می کنند، بنابراین قیمت رقابتی خواهد شد و اموال 

دولت هم به بهای ناچیز فروخته نخواهد شد.

وزیر اقتصاد خبر داد:

امکانانبوهسازیمسکندرطرحمولدسازی
سامانه مولدسازی دارایی های دولت رونمایی شد

عوارض صادرات گوجه فرنگی 
نیم درصد شد

عوارض صادرات گوجــه فرنگی از ۷۰ درصد 
به ۰.5 درصد ارزش پایه صادراتی تغییر کرد. 
در متن نامه مدیــر کل دفتر صادرات گمرک 
ایران به گمرکات اجرایی آمده اســت: پیرو 
بخشنامه های شماره ۳۰۰.14۰1.166۲16۲ 
و   14۰1.11.1۲ مــورخ 
۳۰۳.14۰1.168۰۷86  مورخ  14۰1.11.1۷ 
موضــوع تعیین عــوارض صادراتــی گوجه 
فرنگی بــه میــزان ۷۰ درصــد ارزش پایه 
صادراتی از تاریخ 14۰1.11.۲۰ به پیوســت 
تصویر نامــه شــماره 14۰1.5۰۰.9۳48۲ 
مورخ 14۰1.11.1۷ معاون محترم توســعه 
بازرگانــی وزیر جهاد کشــاورزی ارســال 
 و اعلام مــی دارد: بــا توجه بــه تصریح نامه 
مذکور، بخشــنامه پیروی صدرالاشاره مبنی 
بر اعمال عوارض صادراتــی گوجه فرنگی به 
میزان ۷۰ درصد ارزش پایه صادراتی از تاریخ 
14۰1.11.۲۰ کان لم یکن تلقی شده و لازم 
اســت تا اطلاع ثانوی در خصــوص عوارض 
صادراتی گوجــه فرنگی، مطابق بخشــنامه 
شــماره ۲81.14۰1.1496858 مــورخ 
14۰1.11.11 نسبت به اخذ عوارض صادراتی 
کالای موصوف  به میزان ۰.5درصد ارزش پایه 
صادراتی و با تایید سیستمی نماینده معرفی 
شده وزارت جهاد کشــاورزی و رعایت کلیه 
قوانین و مقررات و ضوابــط جاری اقدام لازم 

معمول دارند.
بدیهی اســت اخذ نیم درصد عــوارض آب 
مجازی موضوع قانون بودجه سال 14۰1 کل 

کشور همچنان به قوت خود باقی است.

بادستوررئیسجمهور
طرح کاهش قیمــت ۳۴ قلم 

کالای اساسی آغاز شد
وزیــر جهــاد کشــاورزی از آغــاز کاهش 
قیمت ۳4 قلم کالاهای اساســی با دســتور 
رئیس جمهــور خبر داد و گفــت: این کالاها 
به مدت ســه مــاه توســط فروشــگاه های 
 زنجیــره ای بــدون ســود بــه فــروش 

می رسد.
سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی 
همزمان با اجــرای »طرح فجر تــا فطر« در 
فروشــگاه های زنجیــره ای اظهار داشــت: 
با توجــه به تقارن ایــام نوروز و مــاه مبارک 
رمضان در ســال جاری که در این ایام تقاضا 
برای کالاهای اساســی افزایش می یابد و به 
اوج خود می رســد با دســتور رئیس جمهور 
برای رفاه حــال هموطنان، فروشــگاه های 
زنجیره ای به مدت حدود سه ماه ۳4 قلم کالای 
 اساســی را با تخفیف و بدون سود به فروش 

می رسانند.
وی افزود: کلیــه فروشــگاه های زنجیره ای 
۳4 قلــم کالاهای اساســی را بــا 1۰ تا ۲5 
درصد تخفیف اعمــال می کنند تــا بازار در 
ایام پایانی ســال، عید نوروز و مــاه مبارک 
رمضان آرامش و ثبــات را تجربه کنند.  وزیر 
جهاد کشــاورزی با ابراز اینکه "امیدواریم که 
سایر فروشــگاه ها نیز در این طرح همراهی 
داشته باشــند" ادامه داد: همراهی خوبی از 
سوی فروشــگاه های زنجیره ای کشور وجود 
دارد و این طرح  در ســایر نقاط کشــور نیز 
رواج دارد. وزیــر جهاد کشــاورزی همزمان 
با آغاز این طــرح در یکی از فروشــگاه های 
زنجیــره ای کــه در ایــن طرح مشــارکت 
 داشــتند حضور یافت و صحبت های مردمی 

را شنید.
بســیاری از مردم در صحبت بــا وزیر جهاد 
کشاورزی گفتند؛ "همزمان با حضور شما در 
فروشگاه ها، قیمت ها کاهش یافته و برچسب 
قیمت ها عوض شده اســت." که وزیر جهاد 
کشاورزی نیز در پاســخ توضیح داد: کاهش 
قیمت کالاهای اساسی به دلیل آغاز طرح فجر 
تا فطر است و امیدواریم به مدت سه ماه کاهش 

قیمت ها ادامه داشته باشد.
بنا بــر اعــلام مدیرعامل شــرکت بازرگانی 
دولتی، این کالاها شــامل گوشــت منجمد، 
مرغ منجمد، قندوشــکر، پنیر یو  ـاف، ماست 
کم چرب یک کیلویی، شیر نایلونی کم چرب، 
شــیر بطری کم چــرب، کــره 1۰۰گرمی، 
روغــن ســرخ کردنی 81۰گرمــی، روغن 
پخت وپــز 81۰گرمی، حبوبــات، ماکارونی، 
رب، تن ماهــی، برنــج، چــای و برخــی از 
کالاهای دیگر اســت که در فروشــگاه های 
 مختلف با توجه به برندهای متنوع، متفاوت 

است.
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نرخ ســود بیــن بانکــی در هفتــه منتهی بــه 19 بهمن ســال 
جاری با افزایش نســبت به هفتــه قبل به ۲1.۷8 درصد رســید. 
نرخ ســود بیــن بانکــی در هفتــه منتهی بــه 19 بهمن مــاه با 
افزایش محســوس نســبت بــه هفته قبــل، بــه ۲1.۷8 درصد 

 رســیده اســت. هفته قبل نرخ ســود بین بانکــی ۲1.1۷ درصد
 بود.

از هفتــه منتهــی بــه ۳۰ آذرماه، نــرخ ســود بین بانکــی وارد 
کانــال ۲1 درصــدی شــده و همچنــان در ایــن کانــال در 

نوســان اســت. افزایش نــرخ ســود بیــن بانکــی در حالی طی 
هفته های گذشــته اتفــاق افتــاده کــه پیش تر بانــک مرکزی 
 و شــورای پول و اعتبار بر ضــرروت کنترل این نــرخ تأکید کرده

 بودند.

افزایش چشم گیر نرخ سود بین بانکی
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مدیرکل دفتر تدوین استانداردهای ملی سازمان 
ملی اســتاندارد ایران گفت: اســتاندارد اجباری 
لوازم خانگی تا پایان هفته جــاری بر روی پرتال 
سازمان ملی اســتاندارد ایران قرار خواهد گرفت 
که گامی در راستای ارتقای ارائه خدمات به مردم 
خواهد بود. »آزیتا خضریــان« افزود: تجدیدنظر 
در اســتاندارد خدمات پس از فروش لوازم خانگی 
که دامنه کاربرد آن دربرگیرنده وســایل برقی و 
گازسوز خانگی است، با مشارکت همه صاحبنظران، 
متخصصان و دستگاه های اجرایی در کمیته ملی به 

تصویب رسید.
این مقام مسوول ابراز امیدواری کرد: پس از انجام 
اصلاحات لازم از سوی این کمیته، تا پایان هفته 
جاری این استانداردها بر روی پرُتال سازمان ملی 
استاندارد ایران قرار بگیرد. وی یادآور شد: استاندارد 
یاد شــده به تازگی در آخرین جلسه شورای عالی 
استاندارد به تصویب رســیده است تا گام دیگری 
در دولت سیزدهم در راستای ارتقای ارائه خدمات 
به مردم برداریم.خضریان خاطرنشان کرد: به این 
ترتیب، آن خدماتی که باید در حق مردم ارائه شود 
مشمول استاندارد اجباری شــده و سازمان ملی 

استاندارد ایران بر آن نظارت عالی خواهد داشت.
وی ادامه داد: این اســتانداردها شــامل مباحث 
متعددی از جمله گارانتی، وارانتی و غیره می شود 

که که از زمــان تحویل کالا به مشــتری و نصب 
در محل زندگی آغاز شــده و بر اســاس تعهدات 
تولیدکننده، باید کالاها متناســب با استاندارد و 
تضمین شده باشد. در عین حال مصرف کنندگان 
نیز باید به درستی از وسایل خود استفاده کنند و 

این نکته بسیار مهم است.
مدیرکل دفتر تدوین استانداردهای ملی سازمان 
ملی استاندارد ایران اضافه کرد: فهرست مراکز ارائه 
دهنده خدمات نیز به همراه شــماره تماس های 
مربوطه باید توسط عرضه کنندگان ارائه و ثبت شود 

تا قابل رصد باشد.
وی اظهار داشت: در این راستا، بازرسانی به موجب 
این اســتاندارد تایید صلاحیت خواهند شــد تا 
بتوان با کمک سازمان ملی استاندارد ایران و سایر 
دســتگاه های ذی ربط، به انجام کنترل های لازم 

پرداخت.
مصوبات یکصد و شانزدهمین نشست شورای عالی 
استاندارد که 5 آذر 14۰1 با حضور آیت الله »سید 
ابراهیم رئیسی« و سایر اعضای این شورا برگزار شد، 
از سوی رئیس جمهوری اسلامی ایران برای اجرا 
به دستگاه های عضو شورای  عالی استاندارد و این 
سازمان ابلاغ شد.براساس این مصوبه، استاندارد 
ملی برای کاهش آلاینده هــای منابع متحرک و 

خدمات پس از فروش لوازم خانگی اجباری شد.

فعال بازار طلا ا بیان اینکه حباب ســکه قیمتی 
۳۰۰ هزار تومان افزایش یافت، گفت: وضعیت 
بازار طــلا در هفته ســوم بهمن مــاه همچون 
هفته قبل از آن، آرام و با ثبات بود و نوســانات، 
نوســانات معمول بازار بوده و دادوستدها روال 
عادی داشــت و قیمت ها هیجانی نبود.»محمد 
کشــتی آرای« دربــاره وضعیــت بــازار طلا 
اظهار داشــت: روز گذشته) پنجشــنبه( بهای 
انس جهانــی طــلا 188۲ دلار بود و نســبت 
 به شــنبه گذشــته حدود 18 دلار افزایش بها 

را نشان می دهد.
وی افزود: نــرخ ارز در هفته گذشــته تغییرات 
زیادی نداشــت و در نتیجه قیمــت طلا تحت 
تاثیر نرخ ارز و بهای انــس جهانی در یک هفته 
گذشته تقریباً ثبات داشت.این فعال بازار گفت: 
قیمت سکه طرح قدیم در هفته سوم بهمن ماه 
تغییــرات جزئی داشــت و در آخرین معاملات 
روز گذشــته ۳۰۰ هزار تومــان کاهش قیمت 
 و ســکه طرح جدید 45۰ هــزار تومان افزایش

 قیمت داشت.
وی ادامه داد: در دوره مذکور نیم سکه ۷۰ هزار 
تومان، ربع ســکه با 1۲۰ هــزار تومان کاهش 
قیمت هفتگی داشــت. ســکه های یک گرمی 
تغییر قیمت نداشــت.به گفته کشتی آرای هر 

مثقال طلای آب شده به نســبت ابتدای هفته 
9۰ هزار تومان افزایش قیمت داشــت و هر گرم 
طلای 18 عیار نیز نســبت به ابتدای هفته ۲1 
هزار تومان افزایش قیمت داشت.وی بیان کرد: 
در هفته سوم بهمن ماه حباب سکه با ۳۰۰ هزار 
 تومان افزایش به ۳ میلیــون و 8۰۰ هزار تومان

 رسید.
این فعال بازار اظهار داشــت: بررســی قیمت 
انواع ســکه و طلا در بازار حاکی از این اســت 
که افزایش 45۰ هزار تومان قیمت ســکه طرح 
جدید به این معنی اســت کــه در واقع حباب 
آن بزرگ شــده و تقاضا برای خرید سکه طرح 
جدید افزایش یافته اســت.وی ادامه داد: قیمت 
طلای آب شــده و طلای 18 عیــار نیز به دلیل 
 افزایش 18 دلاری انس جهانــی طلا با افزایش 

همراه بود.
کشتی آرای گفت: در مجموع وضعیت بازار طلا 
در هفته سوم بهمن ماه همچون هفته قبل از آن 
آرام و باثبات بود و نوســانات، نوسانات معمول 
بازار بوده است و دادوستدها روال عادی داشت و 
قیمت ها هیجانی نبود.وی بیان کرد: پیش بینی 
می شود در روزهای آینده نیز قیمت ها در همین 
محدوده باقی بماند و تغییرات زیادی پیش بینی 

نمی شود.

طبق اعــلام بانک مرکزی، در 9ماهه امســال ۲9 هــزار و ۷9۲ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات به بخش های اقتصادی اعم از صاحبان کسب 
و کار و مصرف کنندگان نهایی پرداخت شــده که 6۳.۲ درصد از این 
رقم برای تامین مالی ســرمایه در گردش واحدهــای تولیدی بوده 
اســت. به گزارش ایســنا، در 9 ماهه امســال معادل 18 هزار و 8۳۷ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات از سوی شــبکه بانکی برای تامین مالی 
ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی پرداخت شده است و پرداخت 
این میزان تسهیلات در مقایســه با رقم پرداخت شده در هفت  ماهه 
 منتهی به پایان مهرماه 14۰1 معــادل 4۰5۳ میلیارد ریال افزایش 

داشته است.
بر اساس گزارش بانک مرکزی، علاوه بر رشد تسهیلات پرداخت شده 
شبکه بانکی کشور به بخش های مختلف اقتصادی، اقدامات دیگری نیز 
در دولت سیزدهم در راستای حمایت از تولید و اشتغال انجام شده است 
که از جمله آن ها می توان به اعطای تسهیلات به بنگاه های کوچک و 
متوسط و شرکت های دانش بنیان و همچنین بهبود شیوه های تأمین 
مالی سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی و توسعه ابزارهای تأمین 

مالی زنجیره ای نظیر اوراق گام اشاره کرد.
عملکرد دولت ســیزدهم در حــوزه حمایت از تولیــد و تامین مالی 
ســرمایه در گردش واحدهای تولیــدی در حالی اســت که برخی 
رســانه ها با انعــکاس نظرات کارشناســان یا تشــکل های تولیدی، 
شــبکه بانکی را متهم به عــدم حمایت از تولید و یــا توقف پرداخت 

 تسهیلات ســرمایه در گردش به واحدهای تولیدی در نیمه دوم سال 
جاری می کنند.

این کارشناســان در بیان دلیل توقف پرداخت تســهیلات بانکی به 
بخش های تولیدی این گونه توجیه می کنند که بانک ها به اجبار مجبور 
به خرید اوراق منتشر شده از سوی دولت شده اند؛ چراکه این اوراق با 
استقبال مواجه نشده است، لذا همین امر موجب شده تا بانک ها از پول 

خالی شوند.
در این خصوص باید گفت که با آغاز به کار دولت سیزدهم، بازتعریف 
رابطه دولت و بانک مرکزی از جمله اتکا بیشــتر به منابع سپرده ای و 
عملیاتی شدن حســاب واحد خزانه و همچنین استفاده محدودتر از 
تنخواه گردان خزانه در دستور کار قرار گرفته است؛ لذا دولت در راستای 
جلوگیری از سرایت آثار سیاست های مالی )بودجه ای( به ترازنامه بانک 
مرکزی و به منظور پوشش کسری بودجه، نسبت به انتشار اوراق بدهی 

اقدام کرده است.
بدیهی است فروش اوراق بدهی دولت به بانک ها و سایر نهادهای مالی 
به عنوان یک راهکار غیرتورمی تامین کسری بودجه دولت تلقی شده 
که پوشش آن با استفاده از منابع بانک مرکزی می توانست آثار پولی 
و تورمی قابل ملاحظه ای به دنبال داشــته باشد. ضمن اینکه بانک ها 
و موسسات اعتباری بر اساس مصوبه شــورای پول و اعتبار و با هدف 
مدیریت مطلوب ریسک نقدینگی در شبکه بانکی و کمک به تعمیق 
عملیات بازار باز از سوی سیاست گذار پولی می بایست حداقل سه درصد 

از مانده سپرده های خود را به صورت اوراق مالی اسلامی نگهداری کنند 
که البته عملکرد شبکه بانکی در خصوص مصوبه مذکور در سال جاری 
حدود ۲ درصد بوده و وضعیت بانک ها نیز در این زمینه یکسان نیست.
همچنین عمده اوراق مالی اسلامی دولتی فروخته شده در حراج های 
برگزار شده، توســط نهادهای مالی غیر بانکی خریداری شده است؛ 
به طوری که ســهم بانک ها و موسســات اعتباری غیر بانکی از اوراق 
فروخته شده در ســی و شــش حراج برگزار شده در ســال 14۰۰ 
معادل ۲5.۷ درصد و در ســی و هفت حراج برگزارشــده در ســال 
 جاری )از هفته اول خردادماه تا 11 بهمن مــاه( معادل ۳4.۳ درصد 

بوده است.
در زمینه خرید اوراق مالی دولت توســط بانک ها نیز باید به این نکته 
توجه داشت که بازدهی اوراق دولتی به عنوان یک دارایی بدون ریسک 
نســبت به دیگر دارایی های نگهداری شده توســط بانک ها از جمله 
تسهیلات اعطایی به بخش غیردولتی، رقم پایینی محسوب نمی شود. 
ضمن آنکه، اوراق دولتی از نقدشوندگی بالایی برخوردار بوده و بانک ها 
می توانند نیازهای نقدینگی کوتاه مدت خود را از طریق مبادله این اوراق 
با بانک مرکزی )در چارچوب عملیات بازار باز و یا تسهیلات قاعده ءمند و 
وثیقه محور بانک مرکزی( یا سایر بانک ها تامین کنند. خرید و نگهداری 
اوراق دولتی توسط بانک ها و موسسات اعتباری علاوه بر ایجاد بازدهی 
مناسب بدون ریسک، قابلیت نقدشــوندگی بالایی برای هموار کردن 

جریان مالی بانک ها به دنبال دارد.

حباب سکه ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تومانتجدیدنظر در استاندارد خدمات پس از فروش لوازم خانگی

بانک مرکزی اعلام کرد:

سهم ۶۳ درصدی تولید از تسهیلات بانکی

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com



3 بازار

در راســتای اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان، بیش از ۹.۳ میلیون پذیرنده به پرونده های مالیاتی مؤدیان 
متصل شــده اســت که با اجرای این قانون، همه فعالان اقتصادی 
به صورت گام بــه گام و تدریجی بــه این ســامانه متصل خواهند 
شد.قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان یکی از بخش های 
هوشمندسازی نظام مالیاتی اســت که بعد از حدود ۲ سال معطلی 

در دولت سیزدهم با رویکرد مالیاتی ستانی عادلانی به اجرا درآمد.
پیاده سازی نظام پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان از مهم ترین 
اقدامات دولت سیزدهم در نظام مالیاتی بود که از سوی سازمان نظام 
مالیاتی کشور صورت گرفت.تکمیل ســاماندهی مالیاتی ابزارهای 
پذیرش در شــبکه پرداخت، آغاز تفکیک حســاب های شــخصی 
از حســاب های تجاری و شناســایی بیش از ۸.۳ میلیون حســاب 
تجاری، اجرای تدریجی مرحله ای قانون و برنامه ریزی برای اجرای 
فراخوان های چندمرحله ای مؤدیان، بررسی و ارزیابی شرکت های 
معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی در راستای اخذ موافقت نامه های 
وصولی و مجوزهای لازم، تدوین ســند جامع رسانه ای، فرهنگی و 
آموزشی نظام پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، توسعه سامانه 
مؤدیان و طراحی اولیه سامانه دریافت فایل شناسه کالا و خدمات از 

مهم ترین فعالیت ها در این عرصه بوده است.
طبق آخرین آمارها از ســوی سازمان مالیاتی کشــور، در راستای 
اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، فرآیند 
ســاماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در شبکه پرداخت به صورت 
کامل انجام شده است و حدود ۱۸.۸ میلیون پذیرنده بانکی شناسایی 
و بیش از ۹.۳ میلیون پذیرنده به پرونده های مالیاتی مؤدیان الصاق 

شده است.
تعداد کل ابزارهای ســامانه جامع پذیرندگان شاپرک ۱۸ میلیون 
و ۷۷۹ هزار و ۵۷۴ مورد بوده اســت که از این تعــداد ۹ میلیون و 
۳۰۷ هزار و ۷۲۳ پرونده مالیاتی تکمیل شده است.۶۳ هزار و ۷۳۸ 
ابزار پذیرش ساماندهی نشده و ۹ میلیون و ۴۰۸ هزار و ۱۱۳ مورد 

پایانه های غیر مالیاتی غیرفعال شده است. در همین راستا با اهتمام 
کارشناسان در سازمان امور مالیاتی در شناسایی ابزارهای پرداخت، 
ســاماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در شبکه پرداخت صددرصد 
پیشرفت داشته است.در راســتای اجرای ماده ۱۰ قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان، فرآیند تفکیک حساب های شخصی 
از تجاری با همکاری بانک مرکزی آغاز شــد و بیش از ۸.۳ میلیون 

حساب تجاری شناسایی شده است.
تفکیک حساب های شخصی از حساب های تجاری در راستای اجرای 
ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و ســامانه مؤدیان در سامانه 
ســیاح با همکاری بانک مرکزی صورت گرفت براین اساس مودیان 
به ســه گروه شخص حقوقی، شــخص حقیقی - انفرادی و شخص 

حقیقی – مشارک تقسیم شده اند.
بر اساس گزارش سازمان مالیاتی تا دی ماه امسال تعداد کل مودیانی 
که حســاب تجاری وارد کرده اند ۶ میلیون و ۱۰۰ هزار و ۳۷۷ نفر و 
تعداد کل حساب های تجاری ثبت شده بیش از هشت میلیون و ۳۹۵ 
هزار مورد و تعداد حساب ها با استعلام موفق از بانک مرکزی حدود 
هشت میلیون و ۱۳۰ هزار و ۶۵۴ مورد بوده است.در همین راستا، 
ارزیابی شرکت های معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی در راستای 
اخذ موافقت نامه های وصولی و مجوزهای لازم در راستای اجرای ماده 

۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان بوده است.
تاکنون سه مورد مجوز فعالیت برای شرکت های معتمد ارائه کننده 
خدمات مالیاتی نوع اول برای شرکت های داده کاوی سام، داده پردازی 
کیسان و تیس صادر شده است. همچنین مجوز فعالیت برای شرکت 
دیان همراه فردا به عنوان شرکت معتمد ارائه دهنده خدمات مالیاتی 

نوع دوم و سوم صادر شده است.
قانون پایانه های فروشــگاهی دربرگیرنده طیف وسیعی از فعالان 
اقتصادی شامل شرکت های بزرگ بورسی و فرابورسی، شرکت های 
دولتی و دســتگاه های اجرایی، تولیدکنندگان، واسطه ها تا خرده 

فروشان است.

طبق اعلام سازمان امور مالیاتی کشور براساس ملاحظات کارشناسی 
و ضرورت رعایت انواع مولفه های اقتصادی و اجتماعی نظیر آموزش 
و آگاهی ســازی، اجرای تدریجی و مرحله ای در قانون پایانه های 

فروشگاهی مدنظر قرار گرفته است.
شــرکت های پذیرفته شــده در بورس و فرابورس از ابتدای آذرماه 
۱۴۰۱ به عنوان نخستین گروه فراخوان شده، مشمول اجرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان و صدور صورت حساب 
الکترونیکی بودند.شــرکت  های دولتی و سایر دستگاه های اجرایی 
موضوع ماده )۵( قانون خدمات کشوری به عنوان دومین گروه برای 
شفافیت عملکرد از ابتدای دی ماه وارد سامانه مودیان و پایانه های 
فروشگاهی شدند.قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان در 
راستای شــفافیت، عدالت در مالیات ســتانی و شناسایی فرارهای 
مالیاتی اجرایی شــده اســت و بعد از گذشــت بیش از یک سال از 
فعالیت دولت سیزدهم اکنون ۷۰ درصد از مجموعه های اقتصادی و 

شرکت های دولتی به این سامانه متصل شده اند.
یکی از وظایف مؤدیان در اجرای پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مؤدیان ذخیره سازی و ارسال اطلاعات از طریق حافظه مالیاتی است 
که تا پایان دی ماه امسال هزار و ۲۰۶ حافظه از طریق شرکت  های 
معتمد، مؤدیان و ســامانه های دولتی دریافت شده است. در همین 

مدت ۲۵۹ مؤدی موفق به ارسال صورت حساب شده اند.
این مؤدیــان در مجموع تعداد یــک میلیون و ۷۲۷ هــزار و ۳۸۹ 
صورت حساب به مبلغی حدود ۲۵۰ هزار میلیارد تومان برای سامانه 
ســازمان امور مالیاتی ارســال کرده اند.از این تعداد سهم مؤدیان 
مســتقیم مالیاتی ۶۷ درصد معادل یک میلیون و ۱۸۵ هزار و ۵۷۷ 
صورت حساب اســت. علاوه بر این تاکنون بیش از ۱۸ هزار میلیارد 
تومان مالیات ارزش افزوده از طریق مؤدیان ثبت نام شده در سامانه 
ثبت شده است. اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، 
شفافیت اقتصادی، عدالت مالیاتی، اعتماد عمومی مردم و مودیان به 

نظام مالیاتی و کاهش فرار مالیاتی را به همراه خواهد داشت.

اجرای تدریجی و مرحله قانون پایانه های فروشگاهی

ساماندهی ۹.۳ میلیون کارتخوان
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شرایط ایجاد اشتغال پایدار
هوشیار فقیهی، دبیرکل سابق اتاق اصناف ایران 

اصناف نقش پررنگی در ایجاد اشتغال دارند. دولت می تواند با 
استفاده از ابزارهایی که در اختیار دارد این سهم را افزایش دهد. 
مالیات، بیمه و گمرک باید در بخش اصناف بازنگری شود. 
دولت برای مشاغل خرد باید آستین بالا زده به حمایت از آنها 
بپردازد. بر اساس آمار ارایه شده سهم اصناف از کل درآمدهای 
مالیاتی سه درصد است. دولت می تواند با چشم پوشی و یا 
کاهش مالیات برای واحدهای صنفی که ایجاد اشتغال کرده و 
اشتغال پایدار دارند به حمایت بیشتری از اصناف داشته باشد. 
تخفیف های مالیاتی راهکار بسیار ارزشمندی برای توسعه 
اشتغال در بخش اصناف خواهد بود. دولت باید برای حمایت از 
اصناف هزینه کرده و واحدهای فعال را مشمول معافیت های 
مالیاتی کند.  این در حالی است  که در حوزه بیمه نیز یک ماده 
واحده داریم که کارگاه های زیر ۵ نفر می توانند معافیت بیمه 
ای داشته باشند. دولت می تواند با تقبل بیمه این واحدها با 
استناد به ماده واحده ای که از سال ۱۳۶۱ در قانون وجود دارد 
به اشتغالزایی توســط اصناف کمک کند. باید در این حوزه 
برنامه ریزی وجود داشته باشد و معافیت های بیمه ای قائل 

شویم تا شاهد رونق کسب و کار باشیم.
از ســوی دیگر در حوزه های ارزی و ثبات اقتصادی نیز به 
شدت دچار مشکل هستیم. در همین راستا دولت باید اجازه 
مشارکت بخش خصوصی در حاکمیت اقتصادی را بدهد. 
شــوک های ارزی جوابگو نبوده و راه حل های علمی باید 
دنبال شــود. مجموعه این عوامل می تواند تحولات بزرگی 
را در زمینه ایجاد شغل از ســوی اصناف رقم بزند. در حال 
حاضر ســه میلیون و ۲۰۰ هزار واحد صنفــی داری مجوز 
کسب و کار در کشور فعالیت می کنند. اگر به طور میانگین 
دو نفر اشتغالزایی کرده باشند هم ۶ میلیون نفر در مجموعه 
اصناف مشغول به کار هستند. هر چند آمار نشان می دهد 
۲۵ درصد از کل اشتغال کشور در بخش اصناف رقم خورده 
است. اشتغال، نیازمند برنامه معین توسعه صنعتی است تا از 
مسیر تولید و ایجاد و تکمیل زنجیره تولید بتوان وابستگی ها 
به واردات را کاهش داده و نرخ های بهتری را برای اشتغال 
و رشد اقتصادی رقم زد. لازم به ذکر است، موتور رشد در 
کشورهای در حال توســعه، تعداد کارآفرینانی است که 
سریعتر رشد پیدا می کنند و هدفشان توسعه بیشتر است، 
بنابر این اولویت سیاستگذاران باید بر روی تعریف و ترویج 
SMEهایی که هدف رشد و توسعه بالا را دنبال می کنند، 
تمرکز یابد. از سوی دیگر هدایت واحدها از هر نوع که باشند 
به سمت تجمیع، همگرایی و بزرگ شدن می تواند تاثیر 
قابل توجهی در رشد اقتصادی و ایجاد مشاغل پایدار بیکاران 

دانشگاهی داشته باشد.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اظهار داشت: 
اخیرا ۷ شرکت قیمت کالاهای خود را افزایش داده اند 
اما هنوز لیســت خود را اعلام نکرده اند یا در سازمان 
۱۲۴ نمی گذارند. برای نمونه یک شــرکت از هفته 
گذشــته ۳۵ درصد بر قیمت کولر افزود تا نسبت به 
تابستان امســال افزایش قیمت ۵۰ درصدی داشته 
باشد. چرا هیچ نهادی ســراغ این شرکت نمی رود تا 

دلیل آن را جویا شوند.
اکبر پازوکی در مورد آخریــن وضعیت فروش لوازم 
خانگی اظهار داشت: بازار در رکود است. اخیرا نیز چون 
شرکت ها نتواستند افزایش قیمت داشته باشند روی 
به اقدامات دیگر آورده اند مثلا برخی شرکت ها درصد 

تخفیف خود یا هزینه حمل و نقل را حذف کرده اند.
 وی ادامه داد: وقتی قیمت دلار  و مواد اولیه نوسان دارد 
تولیدکننده تبدیل به »فروشنده پشیمان« میشود، 
یعنی نمی تواند اجناس را جایگزین کند. از سوی دیگر 
در سمت عرضه نیز مردم توان خرید ندارد و روی به 
تهیه اجناس بصورت قسطی آورده اند که البته عواقب 

آن را بعدا متوجه خواهند شد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی با تایید 
افزایش قیمت لوازم خانگی اظهار داشت: متاسفانه 
برخی شرکت ها لیست قیمت  کالاهای خود را  ارائه 
نمی کنند اما افزایش نرخ را اعمال می کنند که در این 
شرایط فروشنده تبدیل به کتک خور معامله شده و به 
نوعی این افزایش را بــرای او می دانند. نمی دانم چرا 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و وزارت صمت 
ورود نمی کند؟ اگر قرار بر افزایش قیمت کالاهاست 
باید در سامانه ۱۲۴ درج شــود یا اگر نرخ مواد اولیه 
افزایش داده چرا ســازمان حمایت بصورت رسمی 

مجوز افزایش قیمت نمی دهد تا مردم از سردرگمی 
خارج شوند.

وی افزود: اخیرا ۷ شــرکت قیمت کالاهای خود را 
افزایش داده اند اما هنوز لیست خود را اعلام نکرده اند یا 
در سازمان ۱۲۴ نمی گذارند. برای نمونه یک شرکت از 
هفته گذشته ۳۵ درصد بر قیمت کولر افزود تا نسبت 
به تابستان امسال افزایش قیمت ۵۰ درصدی داشته 
باشد. چرا هیچ نهادی سراغ این شرکت نمی رود  تا 

دلیل آن را جویا شوند.
پازوکی خاطرنشــان کرد: اوایل سال جاری، قیمت 
کالاها بصورت رسمی ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش یافت و 
حالا دوباره ۱۰ تا ۱۵ درصد اینبار بصورت غیررسمی 
افزایش دادند. بنابراین در مجموع از اوایل سال جاری 
قیمت لــوازم خانگی ۲۰ تا ۳۰ درصــد افزایش نرخ 
داشته اند. در این شرایط فروشندگان در حال نابودی 
هستند و باید ماشین شــخصی خود را فروخته تا از 

جنس واحد خود کم نیاورد.
وی با انتقاد از قیمت کالاهای داخلی اظهار داشــت: 
فروشندگان تمام اقدامات در راستای حمایت از تولید 
ایرانی را انجام داده  اند، برای نمونه سر در واحد خود 
را تغییر داده یا خریــدار کالاهای خارجی را ترغیب 
به خرید جنس ایرانی کردیم. اما این اقدامات به چه 
قیمتی شد؟ آیا رقابت عادلانه شد؟ الان یک ظرفشویی 
ایرانی زیر ۱۹ میلیون تومان در بازار وجود ندارد، آیا با 
حقوق کارمندی می توان آن را خریداری کرد؟ پازوکی 
در مورد تشخیص کالاهای قاچاق نیز گفت: خریداران 
میتوانند از طریق شناسه یا کد رهگیری روی کالا و 
همچنین سامانه جامع گارانتی نسبت به  قاچاق بودن 

با نبودن آن مطلع شوند.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان 
اظهار داشت: مرغداران به ناچار، روی به استفاده 
از پودر گوشت به جای سویا آورده اند که آن نیز 
چون از ضایعات گوشــت تهیه می شود موجب 
کاهش کیفیت تخم مرغ شده و به نوعی تنها برای 
سیر کردن مرغ استفاده می شود. ناصر نبی پور در 
مورد آخرین وضعیت بازار تخم مرغ اظهار داشت: 
در حال حاضر تقاضا برای تخم مرغ به دلیل ارزان 
بودن نسبت به سایر پروتئین ها بالاست. قیمت 
آن نیز تقریبا ۳۵ تا ۳۶ هزار تومان در هر کیلو به 
فروش می رسد در حالیکه نرخ مصوب آن ۳۹.۵ 

هزار تومان است.
وی ادامه داد: یکی از مشــکلات تولیدکنندگان 
در حال حاضر، تامین نهاده است. بطوریکه اخیر 
تامین سویا با مشکل مواجه شده و واحدها مجبور 
به خرید سویا از بازار آزاد به نرخ ۲۵ هزار تومان 
هستند. البته مرغداران به ناچار، روی به استفاده 
از پودر گوشت به جای سویا آورده اند که آن نیز 
چون از ضایعات گوشــت تهیه می شود موجب 
کاهش کیفیت تخم مرغ شده و به نوعی تنها برای 

سیر کردن مرغ استفاده می شود.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان 

با هشدار نسبت به تعطیلی واحدهای مرغداری 
گفت:  با این شرایط، مطمئن باشید در سال های 
آینده امکان حیــات برای بســیاری از واحدها 
وجود ندارد چون بشدت به نقدینگی نیاز دارند و 

تسهیلات بانکی نیز اخیرا ۲۳ درصد شده است.
وی افزود: پس از آزادســازی نــرخ ارز و حذف 
ارز ترجیحــی، قیمت نهاده ها ۷ تا ۸ برابر شــد 
اما قیمت تخم مــرغ از ۲۲ هــزار تومان به ۳۶ 
هزار تومان رســید. باید توجه داشــت که ۷۰ 
درصد قیمت تمام شــده تخم مرغ به نرخ مواد 
ولیه بستگی دارد و دولت نیز به وعده های خود 
مبنی برای اعطای تسهلات عمل نکرده و امکان 

تعطلیلی واحدها در سال آینده وجود دارد.
نبی پور تصریح کرد: باید توجه داشــت که دوره 
مرغ تخم گــذار بین ۲۰ تا ۲۴ ماه اســت یعنی 
آســیب های وارد شــده با وقفه زمانی مشخص 
می شود. وی در مورد صادرات نیز گفت: در حال 
حاضر صادرات به میزان بالا به افغانستان و عراق 
صورت می گیــرد. البته در بازار عــراق با رقبای 
بزرگی مانند ترکیه و آذربایجان ر قابت می کنیم 
و همچنین مقداری نیز به قطــر یا عمان صادر 

می شود که میزان آن بالا نیست.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از صدور ۱۰۷ هزار 
مجوز استخدام رسمی در ســال جاری خبر داد و 
گفت: اطلس اشتغال کشور تا شش ماهه اول سال 
۱۴۰۲ طراحی خواهد شد. سید صولت مرتضوی 
اظهار کرد: برای سال آینده برنامه های خود را در 
حوزه اشتغال با قوت بیشــتر پیش خواهیم برد و 
اعلام کرده ایم که حوزه معاونت اشتغال برای سال 
آینده اطلس اشتغال کشور را تدوین و مشخص کند. 
یعنی ما با کد ملی بدانیم که چه کسی شاغل و چه 
کسی بیکار است و تاکنون این کار انجام نشده است.

وی ادامه داد: همکاران ما از طریق ســامانه رفاه 
ایرانیان و ســایر ســامانه هایی که وجود دارد در 
تلاشند و اگر تعداد شــاغلان و بیمه پردازان را به 
دست آوریم، تقریبا بیکاران ما با کد ملی مشخص 
خواهند شــد. به گفته وزیر کار بخشی از اشتغال 
کشور غیررسمی است و همه افراد اساسا در سامانه 

ثبت نشــده اند که امیدواریم این کار انجام شود. 
مرتضوی افزود: پیش بینی ما این است که بخشی 
از مشــاغل دیگر مثل کســانی که اشتغال سیار 
دارند هم بیمه شــوند و امیدواریم در شش ماهه 
نخست سال ۱۴۰۲ اطلس دقیق اشتغال کشور را 
 طراحی کنیم و با سهولت در اختیار آحاد مختلف 

جامعه قرار دهیم.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که عمده یک 
میلیون شغل ایجاد شده در کشور متعلق به کدام 
بخش ها بوده اســت؟ گفت: بخش قابل توجهی 
از اشتغال ما در حوزه مشاغل خدماتی است ولی 
دستگاه های اجرایی که اشتغال ایجاد کرده اند، به 
ترتیب وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت جهاد 
کشــاورزی، نهادهای حمایتی، کمیته امداد امام 
خمینی )ره(،  سازمان بهزیستی و سایر دستگاه ها 

بوده است.

ســخنگوی شــرکت ملی گاز از افزایش مجدد 
مصرف گاز در کشــور خبر داد و گفت: مصرف 
گاز به بیش از ۶۵۱ میلیون متر مکعب رسیده و 
اکنون شبکه پایدار است و مشکلی برای تامین 
گاز وچود ندارد. عباس اعظمی با اشاره به آخرین 
وضعیت مصرف گاز در کشــور، اظهار کرد: ۷۵ 
درصد از مصرف گاز مربوط بــه بخش خانگی، 
تجاری و صنایع عمده بوده، درحال حاضر مصرف 
گاز عدد بالایی دارد و بــرای اینکه خدمتگزاران 
بتواننــد گاز را تامیــن کنند و شــاهد پایداری 
 باشیم رعایت الگو مصرف بســیار کمک رسان 

است.
وی با اشاره به اســتان هایی که بیشترین میزان 
مصرف گاز را دارند، تاکید کرد: در شرایط کنونی 
مصرف گاز تهــران ۱۱۷ میلیــون مترمکعب، 
خراسان رضوی ۵۸ میلیون مترمکعب، اصفهان 

۴۵ میلیون مترمکعب و مازندارن به ۴۳ میلیون 
مترمکعب است که درواقع این استان ها بالاترین 

عدد مصرفی گاز را به خود اختصاص داده اند.
سخنگوی شرکت ملی گاز در خصوص احتمال 
افت فشار و یا قطع گاز در کشور گفت: قطع گاز 
به هیچ عنوان اتفاق نخواهد افتاد اما باید توجه 
داشت که این سامانه طی روزهای آینده نیز در 
کشور فعال بوده و حتما حفظ پایداری مستلزم 

مدیریت شدت مصرف انرژی است.
اعظمی با بیــان اینکه تمام بخش هــای تولید، 
پالایش، انتقال و همچنین توزیع از طریق شبکه 
با حداکثر ظرفیت در حال فعالیت هستند، گفت: 
در شرایط کنونی تاسیسات به طور شبانه روزی 
در مدار هستند اما در بخش مصرف صرفه جویی 
و مدیریتی که انجام می شود  در حفظ پایداری 

تامین گاز شهرها بسیار بااهمیت است.

گروه صنعتی ایران خودرو در راســتای تحقق اهداف 
دولت در طرح نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
کشور، قصد دارد پس از توقفی چند ماه، طرح نوسازی 
تاکسی های فرسوده را برای ۱۰ هزار دستگاه تاکسی 
فرسوده با خودروی سورن پلاس دوگانه سوز اجرایی 
کند.این گروه خودروسازی در آخرین اطلاعیه خود از 
این موضوع خبر داده و اعلام کرده است:”به اطلاع کلیه 
نمایندگی ها می رساند در راستای اهداف مهم دولت 
در خصوص نوســازی خودروهای ناوگان حمل ونقل 
عمومی و با عنایت به مسئولیت های اجتماعی شرکت 
ایران خودرو، طرح نوسازی تاکسی های فرسوده سراسر 
کشــور پس از توقف چند ماهه مجددا آغاز می شود.” 
کلیات طرح نوسازی تاکسی به شرح زیر است:۱- تعداد 
کل خودروهای فرسوده مشــمول این طرح ۱۰ هزار 
ستگاه پیش بینی شده است و حداکثر اجرای پروژه به 

مدت یکسال از زمان آغاز طرح خواهد بود.

۲- خودرو قابل واگذاری در این طرح ســورن پلاس 
دوگانه سوز اســت.۳- خودروهای تاکسی مجهز به 
کپسول آتش نشانی )نصب شده در زیر صندلی شاگرد( 
و نوار شــطرنجی )نصب شــده در دو طرف خودرو ( 
است.۴- در این طرح ثبت نام "صرفاً برای متقاضیانی 
انجام خواهد شد که دارای مالکیت تاکسی فرسوده بوده 
و اسامی آن ها توسط اتحادیه تاکسیرانی های شهری 
کشور و از طریق سامانه نوسازین به این شرکت اعلام 
شود. ۵- الزاما" جهت ثبت نام متقاضیان می بایست 
علاوه بر موارد فوق در سامانه فروش اینترنتی شرکت 
ایران خودرو دارای پروفایل تکمیل شده باشند.۶- ثبت 
نام در سیستم فروش نمایندگی ها )سیتریکس( مشابه 
طرح های گذشته توسط شرکت صورت می پذیرد؛ لذا 
نمایندگی همزمان در سیستم فروش نمایندگی ها و 
سامانه نوســازین ) آیتم طرح تاکسی ستاد ( ثبت نام 

مشتری را مشاهده خواهد کرد.

رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندکان طلا و جواهر 
تهران در مدیریت و کنترل بازار سکه و طلا تاکید کرد: 
رویکردها و مدیریت بانک مرکزي مي تواند نقش خیلي 
مهمي در جو بازار داخلي داشته باشد. نادر بذرافشان، 
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندکان طلا و جواهر 
تهران تصریح کرد: نکته محوري و کلیدي براي اینکه 
حباب سکه شکسته شود، این است که بانک مرکزي 
در کنار عرضه ربع سکه، در بخش نیم سکه و سکه تمام 
ورود کند و عرضه نیم سکه و سکه تمام از طریق بورس 
صورت گیرد. وي گفت: اگر الان خبري اعلام شود که 
قرار است از هفته آینده عرضه نیم سکه و سکه تمام در 
ادامه سیاست هاي بانک مرکزي در بورس عرضه شود، 
همین خبر هم باعث ثبات قیمت و هم کاهش قیمت و 

هم کاهش حباب سکه مي شود.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندکان طلا و جواهر 
تهران در پاسخ به این پرسش که احتمال شکست قیمت 

ها در بازار سکه وجود دارد؟ اظهار داشت: شکست قیمت 
ها برمي گردد به اینکه تقاضا در بازار کمتر باشد و عرضه 
انجام شود. وي افزود: یک زماني تشدید تقاضا به دلیل 
التهاب ها و نوسانات و تورم هایي است که در بازارهاي 
داخلي وجود دارد. یک زماني هم خبرهاي سیاسي و 
اقتصادي در ســطح دنیا روي این موضوع اثر دارد و یا 
نوسان اونس جهاني طلا؛ اما در کشور ما نوسان بازار ارز 

روي بازار طلا و سکه هم نقش  آفریني مي کند.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندکان طلا و جواهر 
تهران عنوان کرد: در کنار اینها، عرضه و تقاضا نیز روي 
بازار اثر دارد. یک زماني تقاضا وجود داشته، عرضه نبوده 
و یک زماني عرضه وجود دارد، اما تقاضا نیست. در چند 
روز گذشته ربع سکه در بازار بورس عرضه مي شد، اما 
تقاضایي که همه فکر مي کردند وجود داشــته باشد، 
وجود نداشــت. این نشــان مي دهد که تقاضا کاذب 

بوده است.

اصناف بــه دلیل ارتباط 
مستقیم با مردم، اهمیت 
ویژه ای در پویایی اقتصاد 
مردمی دارنــد. یکي از 
اهــداف و برنامــه هاي 
جدي دولت ســیزدهم تحقق اشتغال آفریني در 
کشور است. با استفاده از ظرفیت و پتانسیل اصناف 
کشور که در حال حاضر بیش از سه میلیون واحد 
صنفي در کشور وجود دارد این امر قابل تحقق و 
دستیابي اســت. براي انجام این موضوع دولت با 
اعمال مشوق هاي مالیاتي و بیمه اي مي تواند سهم 
بسزایي در اشتغال پایدار در کشور ایفا نماید. بر این 
اساس دولت مي بایست معافیت مالیاتي و بیمه اي 
را براي واحدهاي صنفي قانوني و شناســنامه دار 
تضمین کند و در مقابل اصناف تعهد به استخدام 

حداقل دو نفر را مي نمایند.

در همین زمینه دبیر انجمــن اقتصاد ایران گفت: 
ایجاد اشتغال از ســوی اصناف اغلب پایدار است. 
»قدرت الله امام وردی« افزود: بخش عمده اصناف در 
زمینه توزیع کالاها و خدمات فعالیت دارند و عملکرد 
این بخش تاثیر زیادی بر رشــد سایر بخش ها به 
خصوص بخش های تولیدی کشور در عرضه کالاها 

به بازارهای داخلی و حتی صادرات غیر نفتی دارد.
وی در ادامه اظهارداشت: بدنه هر اقتصاد از دو بخش 
خرد و کلان تشکیل شده و همیشه جهت حرکت در این 
مسیر از اقتصاد خرد به کلان است. دبیر انجمن اقتصاد 
ایران گفت: اقتصاد کلان از اقتصاد خرد نشات می گیرد 
که در این وادی می توان اصناف )بنگاه های اقتصادی 

کوچک و متوسط( را در قالب اقتصاد خرد جای داد.
وی افزود: جایگاه اصناف به عنوان متولیان بازار در 
نظام اقتصادی کشور اعم از فرد صنفی و یا تشکل 
های صنفی از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. 
امام وردی اظهارداشــت: این قشــر بزرگ ترین 
ساختار غیردولتی اقتصاد را با سهم یک پنجم تولید 

ناخالص ملی و نیمی از اشتغال کشور تشکیل داده 
و به عنوان بزرگ ترین بخش اقتصادی کشور بعد از 

نفت شناخته می شوند.
وی اضافه کرد: هم اکنون از مجموع ۸۵ هزار واحد 
تولیدی فعال در کشور افزون بر ۸۰ هزار واحد را 
بنگاه های کوچک و متوسط تشکیل می دهند. دبیر 
انجمن اقتصاد ایران گفت: همچنین ۲۰ درصد از 
ظرفیت شهرک های صنعتی کشور نیز در اختیار 
واحدهای صنفی اســت و این واحدها نیز به طور 

عمده در خدمات و خدمات فنی فعال هستند.
وی در ادامه از وجود ســه میلیــون واحد صنفی 
در ســطح کشــور خبرداد و افزود: این بخش در 
بحث اشــتغال می تواند به صورت مســتقیم و 
غیرمستقیم اثرگذار باشد. امام وردی با بیان اینکه 
جمعیتی افزون بر ۲۵ میلیون نفر در کشور وابسته 
به اصناف هستند، یادآورشد: متاسفانه هیچ گونه 
 امکانات و تسهیلات دولتی و بانکی در اختیار این 

صنف قرار نمی گیرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دولت با مشوق هاي مالياتي و بيمه اي بستر ایجاد اشتغال ارزان را فراهم کند 

سهم 25 درصدی اصناف در اشتغالزایی
از سوی ۷ توليدکننده؛

نرخ لوازم خانگی ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش یافته است

قیمت نهاده ها ۷ تا ۸ برابر شده است

صدور ۱۰۷ هزار مجوز استخدام در سال ۱۴۰۱ 

ادامه عرضه نیم  سکه و سکه تمام از طریق بورس آغاز طرح نوسازی ۱۰ هزار تاکسی فرسودهمصرف گاز بازهم افزایشی شد
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فناوری و 
اطلاعات

شرکت وزیر ارتباطات همگام با مردم در راهپیمایی بزرگ 
۲۲ بهمن

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات روز شــنبه دوشــادوش مردم در راهپیمایی بزرگ و 
وحدت آفرین ۲۲ بهمن شرکت کرد. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور به همراه خانواده شنبه همزمان با سالر وز 
پیروزی شکوهمند انقلاب، به جمع میلیونی مردم پیوست و در راهپیمایی ۲۲ بهمن در 
تهران شرکت کرد. امروز در چهل و چهارمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، 
چهره های مختلف کشوری و لشکری همگام با آحاد مردم در راهپیمایی بزرگ ۲۲ بهمن 
شرکت کردند و وحدت خود را به نمایش گذاشتند. در راهپیمایی امسال حضور پر شور 
مردم از اقشار مختلف بسیار چشمگیرتر از سال های قبل بود و جمعیت میلیونی در تمام 

شهرها و روستاهای ایران جریان پیدا کرد.

پیام معاون علمی در چهل و چهارمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی
دهقانی: مردم پایگاه اصلی و دژ محکم انقلاب اسلامی اند

بسم الله الرحمن الرحیم؛ با سلام و تحیت خدمت مردم عزیز و بزرگ ایران. مردمی که برای به 
ثمر نشاندن انقلاب اسلامی از خون عزیزان خود گذشته  و سال هاست با فراز و نشیب های آن 
دست و پنجه نرم می کنند. مردمی که با استواری در مسیر توسعه کشور توانسته اند قله های 
غرورآفرین عزت را فتح نمایند. اگر منصفانه نگاه کنیم، با وجود همه ی کاستی ها و مشکلات، 
پیشرفت های کشور در این چهل و اندی سال در حوزه های مختلف بخصوص حوزه علم و 
فناوری به قدری شاخص بوده که دشمنی پنهان مستکبرین عالم را نیز در این حوزه ها آشکار 
نموده است. این درحالی است که در دهه ی آغازین این چهل سال تمام توان کشور درگیر 
دفاع از خاک و ناموس خود در مقابل تخاصم و تجاوز همه  جانبه ی ابرقدرت ها بوده و در دهه ی 
انتهایی نیز بی رحمانه ترین تحریم های بین  المللی که تاکنون جامعه ی جهانی کمتر تجربه 
کرده را تاب آورده است.  اگرچه مشکلات اقتصادی امروز کشور بر کسی پوشیده نیست اما 
تمام تلاش دشمن بر این است که علت و ریشه ی اصلی این مشکلات، عدم توسعه کشور در این 
چهل سال شناخته شود. این درحالی است که با وجود توسعه کند برخی حوزه ها، در حوزه علم 
و فناوری کشور حرکتی پرشتاب و گسترده را در این چهار دهه تجربه کرده است. نکته قابل 
توجه این است که پس از توسعه علم و فناوری به ترتیب در دهه های ۷۰ و ۸۰ ،نوآوری و تولید و 
بالطبع ورود گسترده به بازارهای جهانی از مهم ترین اهداف دهه ۹۰ به شمار می آمد که با سد 
مستحکم تحریم های همه جانبه مواجه شد. با این وجود برگ برنده اصلی دشمن و مهم ترین 
نقطه ضعف ما را میتوان در عدم اطلاع رسانی کافی پیشرفت های کشور در این حوزه ها دانست. 
در نتیجه ی همین نقطه ضعف، در مواردی دشمن توانسته در جنگ رسانه ای چند بعدی، 
افکار عمومی را از دستاوردهای کشور منحرف ساخته و با بزرگ نمایی برخی مشکلات موجود، 
موجب التهاب بازارهای پول و سرمایه کشور و در نتیجه انحراف جریان نقدینگی از مسیر تولید 

و توسعه شده و بالطبع خود مانعی برای پیشرفت کشور شود.
 همین مسئله موجب تاکیدات ویژه رهبر معظم انقلاب نسبت به جهاد تبیین در کشور شده 
است. باوجود عدم اطلاع کافی مردم عزیز از پیشرفت های حوزه علم و فناوری، واقعیت 
این است که در نتیجه این پیشرفت ها، شاهد شکل گیری پهنه گسترده ای از شرکت های 
کوچک و متوســط و دارایی های نامشهود در کشــوریم که با هویت بخشی و اصطلاحاً 
شناسنامه دار کردن این دارایی ها، زیرساخت شکوفایی و توسعه کشور در دهه های آتی 
شــکل خواهد گرفت.  حضور پرخروش و عظیم امروز ملت بزرگ ایران در راهپیمایی 
۲۲بهمن بار دیگر نشان داد که با وجود همه اتفاقات تلخ و شیرین و مشکلات موجود، مردم 
پایگاه اصلی و دژ مستحکم انقلاب اسلامی اند و به پشتوانه همین مردم میتوان با اتخاذ یک 
بسته سیاستی جدید در سال های آتی به سمت بلوغ اقتصاد دانش بنیان و بهره برداری از 
ظرفیت دارایی های نامشهود موجود در کشور پرداخت.  یکی از سیاست های اصلی این 
بسته ایجاد تعدادی شرکت بزرگ فناوری در کلاس جهانی است که نه تنها نقش پیشران 
رشد اقتصادی کشور، بلکه عامل ارتقای بازار شرکت های کوچک و متوسط را ایفا می کنند. 
به این ترتیب شرکت های بزرگ به عنوان رهبران جریان های اقتصادی، شبکه ی موجود از 
کنشگران علم و فناوری در کشور را حول هدفی واحد که توسعه اقتصاد دانش بنیان است 
تبدیل به زیست بومی پویا خواهند کرد. دیگر سیاستی که در این بسته از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، ایجاد بازار دارایی های نامشهود در کشور می باشد. شکل گیری این بازار نه 
تنها موجب تحقق ارزش واقعی این دارایی ها شده، بلکه بستر ورود آن ها به بازارهای جهانی 

را فراهم می آورد که ارز آوری بیشتری نسبت به صادرات نفت را به دنبال خواهد داشت.
 امید اســت که با توجه جدی به امر اطلاع رسانی دستاوردهای کشور در همه حوزه ها و 
تحقق سیاست های مدنظر در مسیر توسعه اقتصاد دانش بنیان به کمک تمام ارکان کشور 
و به پشتوانه مردم، شاهد شکوفایی اقتصادی بیش از پیش کشور در سال های آتی باشیم.

تحقق وعده وزیر ارتباطات درباره سایت های تحریمی
پیش از این وعده داده شــده بود که مشکل برنامه نویســان و افرادی که دسترسی به 
سایت های تحریم شده از سوی غرب را ندارند، حل شود، این وعده هفته گذشته و طبق 
اعلام وزیر ارتباطات محقق شده اســت. به گزارش ایسنا، یکی از مشکلاتی که کاربران 
ایرانی، شرکت ها و مجموعه های علمی و تحقیقاتی هر روز از آن آسیب می بینند، خدمات 
اینترنتی و وب سایت هایی هستند که ایران را تحریم کرده اند. برخی سایت های مفید به 
دلایلی دسترسی کاربران ایرانی را محدود، یا به اصطلاح خود، ما را »تحریم« می کنند. 
این سایت ها و خدمات در زمینه های گوناگون از علم و فناوری، تجارت، فناوری اطلاعات و 
نمونه هایی از این دست هستند که کاربران ایرانی برای فعالیت یا کار خود به آن نیاز دارند.

بنابراین در دولت گذشته راهکاری برای مواجهه با تحریم ها ارائه شد و گروهی از دانش 
آموخته های دانشگاه تهران یک سرویس به آدرس shecan.ir راه انداختند که بازی ها و 
خدماتی که برای ایران تحریم شده را دور می زنند و خیلی از نیازهای بچه ها را حل می کند.

این سامانه یک تحریم شکن ایرانی است برای ایجاد دسترسی به پایگاه هایی که ایران را تحریم 
کرده اند و این اتفاق در چارچوب مقررات کشور و بدون نیاز به استفاده از ابزارهای ناامن، کند و 
غیرقانونی )مانند فیلترشکن و VPN( صورت می پذیرد. »شکن« با بهره گیری از بانک داده ای 
غنی و به روز، سایت های تحریمی شناسایی شده را به راحتی و با سرعتی بالا در اختیار کاربران 
قرار می دهد و تحریم های یک طرفه را بی اثر می سازد. سامانه ی مذکور، به ادعای سازندگانش، 
دسترسی به سایت های تحریم شده را با سرعتی بالا فراهم می کند، در مقایسه با راهکارهای 
جایگزین )مانند فیلترشــکن و VPN(، از امنیت برخوردار اســت، سایت های تحریمی را 
شناسایی کرده و تحریم آن ها را بی اثر می کند، تحریم سایت های گزارش شده توسط کاربران 
را می شکند، تنها داده سایت های تحریم شده از آن عبور می کند، امکان تهیه گزارش های 
مدیریتی گوناگون از پهنای باند مصرفی را دارد، از تنظیمات اضافی در تجهیزات شبکه مانند 
دیواره آتش )فایروال( بی نیاز است و در کنار تحریم شکنی، امکانات مدیریت دسترسی های 
مجاز را برای مجموعه ها فراهم می کند. این ســامانه برای دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، مراکز 
علمی تحقیقاتی و موسسات آموزشی، افرادی که تبادلات بانکی از طریق کارت های اعتباری 
بین المللی دارند، شرکت های پیشرو که نیاز به تحقیق و توسعه دارند، شرکت های بین المللی 
و بازرگانان، دانشجویان، اساتید و پژوهشگران، طراحان، هنرمندان و گرافیست ها، جامعه 
پزشکی و سلامت کشور، برنامه نویسان و مهندسین نرم افزار، مهندسی شاخه های مختلف 
علوم، شــرکت ها و نهادهای دولتی، نیروهای نظامی و انتظامی، خبرگزاری ها، رسانه ها و 
خبرنگاران کاربرد دارد. در هر صورت، فایل هایی که به عنوان فیلترشــکن مورد استفاده 
قرار می گیرند، معایبی دارند که از آن جمله می توان به احتمال آلوده شدن دستگاه کاربر به 
ویروس، احتمال سرقت اطلاعات مهم کاربر )مثل اطلاعات بانکی، اطلاعات و تصاویر محرمانه 
یا خصوصی(، کاهش سرعت دسترسی به اینترنت، نمایش محتوای آزاردهنده )تبلیغات، 
دام های کلاهبرداری یا غیراخلاقی( به دلیل نبود فیلترینگ، احتمال سوء استفاده از دستگاه 
کاربر برای مقاصد تجاری، ناپایداری ارتباط و احتمال قطع سرویس اشاره کرد. در همین رابطه 
عیسی زارع پور_ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به تازگی خبر داد که امکان دسترسی به 
سایت های تحریمی با حداکثر سرعت فراهم شده است. زارع پور گفته بود پیش از این وعده 
داده بودیم تا مشکل برنامه نویسان و افرادی که دسترسی به سایت های تحریم شده را ندارند 

و این سایت ها توسط غرب فیلتر شده، رفع شود که این وعده محقق شده است.

اخبار

معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی با بیان اینکه رشد 
ســرمایه صندوق نوآوری از 
رشد دانش بنیانها عقب افتاده 
است، گفت: سهم ۵ درصدی 
دانش بنیان ها در اقتصاد کشور منوط به افزایش سرمایه 
صندوق است. ســیاوش ملکی فر اظهار کرد: در قانون 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان که سال ۱۳۸۹ به 
تصویب مجلس رســید، به ایجاد صندوقی با ســرمایه 
۳ هزار میلیــارد تومان برای تأمین مالی شــرکت های 

دانش بنیان تاکید شده است.
وی با بیان اینکه در این قانون ذکر شده که این مبلغ طی 
۳ سال به صندوق تزریق شود، گفت: همچنین مقرر شد 
پس از سال سوم نیز، هر سال معادل نیم درصد بودجه 
عمومی دولت به عنوان سرمایه به این صندوق تخصیص 
پیدا کند. در زمان نگارش ایــن قانون، دلار حدود هزار 
تومان بود و معماران قانون دانش بنیان یک صندوق ۳ 

میلیارد دلاری را پایه گذاری کردند.
معاون نوآوری صندوق نوآوری اضافه کرد: اما در زمان 
تزریق ســرمایه به صندوق، دلار به حدود ۳ هزار تومان 
رسید و ســرمایه صندوق حدود یک میلیارد دلار بود. 
حتی آن زمان، وضعیت صندوق از لحاظ سرمایه اولیه 
مناسب بود، چون در بسیاری از کشورهای دنیا هنوز یک 
صندوق دولتی یا عمومی در این ابعاد برای تأمین مالی 

کسب وکارهای فناور و نوآور وجود نداشت.
به گفته معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
اختصاص معادل یک میلیارد دلار سرمایه به تأمین مالی 
دانش بنیان ها در آن ســال ها، گامی بلند و آینده نگرانه 
بود، زیرا معماران قانون دانش بنیان باور داشتند که در 
آینده، شرکت های دانش بنیان باید به یک بازیگر مهم 

اقتصاد کشور بدل شوند.
ملکی فر خاطرنشــان کرد: در عمل از سال ۹۳ تا ۹۶ و 
ظرف ۴ ســال ۲۶۲۲ میلیارد تومان سرمایه در اختیار 
صندوق نوآوری قرار گرفت. وی بــا تاکید بر اینکه باید 
صندوق نوآوری و شکوفایی همپای دانش بنیان ها رشد 

می کرد، گفت: مطابق قانون باید سالانه نیم درصد بودجه 
عمومی به صندوق تخصیص پیدا می کرد که متأسفانه 
این اتفاق نیفتاد. ضمن آنکه همان سرمایه اولیه ۳ هزار 
میلیارد تومانی هم به صــورت کامل در اختیار صندوق 

قرار نگرفت.
به گفته ملکی فر، در طول سال هایی که از تصویب قانون 
دانش بنیان می گذرد، دانش بنیان ها یک لحظه از رشد 
نایستادند و پیوسته از نظر کمی و کیفی رشد کردند، به 
طوری که اکنون بیش از ۸ هزار شرکت دانش بنیان در 
کشور فعالند و مجموع فروش آن ها در سال ۱۳۹۹ حدود 

۲۰۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
وی در ادامه گفت: برآورد ما برای فروش شــرکت های 
دانش بنیــان در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیب 
۳۰۰ و ۴۳۰ هــزار میلیارد تومان اســت. یک صندوق 
۲۶۰۰ میلیارد تومانی نمی تواند جثه ۴۳۰ هزار میلیارد 
تومانی شرکت های دانش بنیان را به دوش بکشد. وی با 
بیان اینکه یکی از سنجه های تأمین مالی شرکت های 
نسبتاً بالغ، فروش آن ها است، گفت: آشکار است که یک 
صندوق ۲۶۰۰ میلیارد تومانی نمی تواند جثه ۴۳۰ هزار 
میلیارد تومانی شرکت های دانش بنیان را به دوش بکشد.

وی با اشاره به اینکه شرکت های دانش بنیان رشد کرده اند، 
اما سرمایه صندوق رشدی نداشته است، گفت: دست کم ۳ 
سال است که سرمایه صندوق نوآوری از رشد شرکت های 
دانش بنیان عقب افتاده اســت و این عقب افتادگی باید 
جبران شــود. به گفته ملکی فر، سال گذشته مقام معظم 
رهبری در دیدار ســالانه خود با نخبگان اشاره کردند که 
سهم شرکت های دانش بنیان از اقتصاد کشور به حدود یک 
درصد رسیده است و این عدد باید طی ۵ سال آینده به ۵ 

درصد تولید ناخالص داخلی برسد.
وی ادامــه داد: تولید ناخالص داخلی و اقتصاد کشــور 
در حال رشد اســت و اگر قرار باشد سهم یک درصدی 
دانش بنیان ها از آن ظرف به ۵ درصد افزایش یابد، حتماً 

باید بنیه مالی آن ها نیز تقویت شود.
وی تاکید کرد: اگر اقتصاد کشــور با نرخی که در برنامه 
هفتم توسعه در نظر گرفته شده رشد کند، شرکت های 
دانش بنیان باید در سال ۱۴۰۶، حدود ۱,۴۰۰ میلیارد 
تومان فروش داشته باشند تا بتوانیم بگوییم ۵ درصد در 

تولید ناخالص داخلی تأثیر دارند.

ملکی فر خاطرنشــان کــرد: معمــولاً شــرکت ها به 
منظور تأمین ســرمایه در گردش، تحقیق و توســعه و 
سرمایه گذاری های جدید خود تا ۳۰ درصد فروش شان 
نیاز به منابع مالی جدید دارند. اگر فرض کنیم صندوق 
نــوآوری و شــکوفایی ۳۰ درصــد از بــار تأمین مالی 
دانش بنیان ها در آن سال را بر دوش خواهد داشت، با در 
نظر گرفتن ضریب اهرمی خدمات مالی صندوق، آنگاه 
سرمایه صندوق در سال ۱۴۰۶ باید ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان باشد تا بتواند توسعه شــرکت های دانش بنیان 
را پشــتیبانی کند. وی افزود: خوشــبختانه با موافقت 
رئیس جمهور و تصویب هیأت امنای صندوق مقرر شد 
سرمایه صندوق تا ســال ۱۴۰۶ به ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان افزایش یابد. معاون صندوق نوآوری و شکوفایی 
در خصوص منابع این افزایش سرمایه اضافه کرد: یکی 
از منابع این افزایش ســرمایه، همان سهم نیم درصدی 
صندوق از بودجه عمومی دولت اســت کــه در قانون 
دانش بنیان )مصوب ۱۳۸۹( بر آن تاکید شــده است. با 
توجه به بودجه عمومی ســال ۱۴۰۲، این عدد در سال 

آینده به بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان می رسد.
وی ادامه داد: اگر ایــن میزان به صندوق اختصاص یابد، 
گشایشــی جدی در تأمین مالــی دانش بنیان ها ایجاد 
خواهد کرد.ملکی فر خاطر نشان کرد: همچنین در مواد ۳ 
و ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان که امسال به تصویب 

مجلس شورای اســلامی رســیده، دو منبع مهم برای 
افزایش سرمایه صندوق نوآوری پیش بینی شده است؛ 
نخست حقوق ورودی ماشین آلات و تجهیزات خدمات 
تولیدی، صنعتی، معدنی و کشاورزی و دوم اخذ مالیات 
از صادرات کالاهای واسطه ای نیمه خام. معاون نوآوری 
صندوق نوآوری و شکوفایی اشاره کرد: تبدیل شدن ایران 
به یک اقتصاد دانش بنیان به معنای سهم معنادار توسعه 
و تجاری سازی فناوری در اقتصاد کشــور است و قطعاً 
شرکت های دانش بنیان در این عرصه نقش جدی دارند.

وی با بیان اینکه رقابت برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
چند سالی اســت که به منطقه ما و همســایگان ما نیز 
تسری یافته است و شاهد ســرمایه گذاری های جدی 
کشورهای منطقه و به ویژه کشــورهای حاشیه خلیج 
فارس در حــوزه فناوری و نوآوری هســتیم گفت: این 
روزها که بودجه ســال ۱۴۰۲ در دســتور کار مجلس 
شورای اسلامی قرار دارد، امیدواریم نمایندگان مجلس 
با افزایش ســرمایه صندوق نوآوری و شکوفایی، زمینه 
پشتیبانی بهتر صندوق از رشد شرکت های دانش بنیان 
را فراهم سازند. ملکی فر افزود: در سال های اخیر صندوق 
به رغم محدودیت ســرمایه تلاش کرده است با جلب 
مشارکت ســایر نهادهای تأمین مالی و به ویژه بانک ها، 
گام های مؤثــری در زمینه تأمین مالی شــرکت های 

دانش بنیان بردارد.

تقویت بنیه مالی صندوق نوآوری تا ۵ سال دیگر ضرورت دارد

گشایش جدی در تأمین مالی دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان خراسان 
شمالی از بهره برداری نخستین سایت نسل پنجم تلفن 
همراه ۵G بجنورد در آیین افتتاح پروژه های ارتباطی 
و زیرساختی ایرانسل به مناســبت دهه فجر انقلاب با 

دستور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد.
به گزارش روابط عمومــی اداره کل ارتباطات وفناوری 
اطلاعات استان خراسان شمالی، سید علی مرتضوی 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان خراسان 

شــمالی از بهره برداری اولین ســایت نسل پنج تلفن 
همراه ۵G بجنورد در آیین افتتاح پروژه های ارتباطی 
و زیرســاختی ایرانسل به مناســبت دهه فجر انقلاب 
بصورت متمرکز با دســتور وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، خبــر داد. وی افزود:    شــبکه نســل  پنجم 
 تلفن  همراه  موسوم به ۵G،  دارای مزایایی  نظیر سرعت  

بسیار بالا، تاخیر بسیار کم و شبکه پایدار است و کاربرد 
این تکنولوژی را در توسعه اینترنت اشیاء و اپلیکیشن 
های مبتنی بــر وب، فضای ذخیره ابری، پیشــرفت 
چشمگیر در حوزه واقعیت مجازی و مدیریت هوشمند 
شهری عنوان کرد. بر اساس این گزارش در این مراسم با 
دستور وزیر ارتباطات، پروژه های ارتباطی و زیر ساختی 

ایرانسل استان خراسان شمالی شامل: راه اندازی اولین 
سایت نسل پنج تلفن همراه ۵G  بجنورد ، بهره برداری 
از ۴ سایت جدید توسعه روســتایی از محل اعتبارات 
  )USO( طرح توسعه خدمات عمومی اجباری روستایی
با ایجاد پوشــش برای ۶ روســتای بالای ۲۰ خانوار 
و همچنین  ۲ ســایت جدید در شــهرهای اسفراین و 
شیروان از محل منابع داخلی شرکت خدمات ارتباطی 

ایرانسل به بهره برداری رسید.

ستاد توسعه فناوری نانو اعلام کرد: ۵۵ شرکت ایرانی بیش از 
۹۰ درصد از کل حجم بازار نانوفناوری ایران در سال ۱۴۰۰ را 
در اختیار دارند. به گزارش ستاد توسعه فناوری نانو، براساس 
گزارش بازار محصولات نانوساخت ایران، ۵۵ شرکت ایرانی 
بیش از ۹۰ درصد از کل حجم بازار نانوفناوری ایران در سال 
۱۴۰۰ را در اختیار دارند. بیش از یک چهارم از شرکت های 

نانویی در ســال ۱۴۰۰ حجم فروش کمتر از یک میلیارد 
تومان داشتند.

این گزارش نشان می دهد که ســه شرکت نانویی در سال 
۱۴۰۰، تقریبا ۲۰ درصد از کل بازار را داشته و ۵۲ شرکت نیز 
۷۰ درصد بازار را در اختیار دارند. سه شرکت اول بیش از هزار 
میلیارد تومان و ۵۲ شرکت بعدی نیز بین صد تا هزار میلیارد 

تومان فروش داشته اند. همچنین ۵۸ شرکت با فروشی بین 
۱۰ تا ۱۰۰ میلیارد تومان، تقریبا ۸ درصد از بازار را در اختیار 
داشته و ۷۷ شرکت نیز با فروش بین یک تا ۱۰ میلیارد تومان 
۱٫۴ درصد بازار را به خود اختصاص داده اند. ۹۰ شرکت نیز 
فروش تا یک میلیارد تومان داشــته اند. تعداد شرکت های 
تولیدی نانو در سال ۱۴۰۰، ۳۲۴ شرکت بوده که این رقم در 

سال ۱۳۹۹، ۲۸۲ شرکت بوده است. شرکت های تولیدی 
شامل دو دسته شرکت های تولیدکننده محصولات و سازنده 
تجهیزات نانو می شوند که در ســال ۱۴۰۰ ،۲۶۳ شرکت 
تولیدکننده محصول نانو و ۶۱ شــرکت سازنده تجهیزات 
نانو در حال فعالیت بودند. تعداد شرکت های نانویی درتعداد 

شش سال گذشته بیش از ۲۱۰ درصد رشد داشته است.

رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران گفت: 
ما در حال ساخت ماهواره ای به نام »آیات« هستیم که 
این ماهواره برای پیش بینی زلزله است. اینطور به نظر 
می رسد که ساخت ماهواره برای پیش بینی زلزله سخت 
باشــد، اما با حمایت های دکتر محمدعلی زلفی گل، 
وزیر علوم؛ کارهای علمی که منجر به حل مشــکلات 

می شوند، شکوفا می شوند.
حسن زمانیان در نشست مدیران حقوقی دانشگاه ها، 
مراکز آموزش عالی، پژوهشــی و فنــاوری که صبح 
امروز ۲۳ بهمن ماه در ســازمان پژوهش های علمی و 
صنعتی ایران در حال برگزاری اســت، گفت: سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران برای نخستین بار در 
کشور به فعالیت های ماهواره ای ورود کرد. متخصصانی 
که در این پژوهشگاه مشغول به کار بودند، به سازمان ها 

و مجموعه های دیگر رفتند و در حال فعالیت هستند.

وی با بیان اینکه سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران، ســیر تکاملی در تولید دانش را طی کرده است، 
توضیح داد: ما توانستیم ماهواره »مصباح« را بسازیم. 
فعالیت ها محدود به ســاخت این ماهواره نیســت و 
همچنان ادامه دارد. زمانیان درباره دیگر دستاوردهای 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران، گفت: ما 
توانسته ایم دستگاه بیماران دیالیزی را بسازیم و آن را 
صادر کنیم. در جلسه ای که حدود ۲ هفته قبل با هلال 
احمر ایران برگزار کردیم، از ما خواستند دستگاه دیالیز 
» فرزنیوس« را که ســاخت آلمان است، بومی سازی 
کنیم ؛ ما پس از ۵ نسل دســتگاه دیالیز به دنبال این 
هستیم که دستگاه دیالیز پرتابل بسازیم تا دیگر نیازی 

به حضور بیماران در بیمارستان ها نباشد. 
وی تصریح کرد: پس از اینکه دکتر زلفی گل به عنوان 
وزیر علوم منصوب شــد، معاونت فناوری و نوآوری را 

در وزارت علوم ایجاد کرد و اجــرای دو طرح را به من 
محول کرد. نخســتین طرح، در خصوص جشــنواره 
خوارزمی است که در دو شــاخه جوانان و بین المللی 
برگزار می شــود. وزیر علوم از من خواستند که شاخه 
جدیدی با عنوان »فناوری و نوآوری« اضافه شود. این 

جشنواره در ۹ اسفند برگزار خواهد شد. 
زمانیان درباره طــرح دوم وزیر علوم، توضیح داد:طرح 
دوم مربوط به ایجاد پارک علــم و فناوری بین المللی 
جمهوری اسلامی است. ســاختمان و اساس نامه آن 
تنظیم شده اســت. این پارک می تواند محل مناسبی 
برای تبــادلات علمــی باشــد. وی گفت: ســازمان 
پژوهش های علمــی و صنعتی که از نظــر اهمیت در 
جایگاه معاونت وزیر بود، در دوره های قبلی دچار تنزل 
جایگاه شده بود، اما در دوره کنونی به سطح قبلی خود 

بازگشته است. 

رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران خاطر 
نشان کرد:  شورای حکیمان را تشکیل داده ایم که ۲۳ 
طرح کلان و مسئله محور در این شورا احصا شده است 
تا با انجام آن ها بتوانیم بتوانیم آینده پژوهشــی کشور 
را راهبری کنیم. مســیر و امتداد پژوهش های کشور 
و پژوهش های مسئله محور را تا سال ۲۰۵۰ محاسبه 
کرده ایم. بررسی ها حاکی از آن است که رفع تغییرات 
اقلیمی در کانون توجه قرار گرفته است. ما با توجه به 

معیارهای جهانی، یک نقشه علمی تعریف کرده ایم.
نشست مدیران حقوقی دانشگاه ها، مراکز آموزش عالی، 
پژوهشی و فناوری روز ۲۳ بهمن با حضور وزیر علوم، 
تحقیقــات و فناوری، محمد دهقــان، معاون حقوقی 
رئیس جمهوری؛ حکمتعلی مظفــری، رئیس دیوان 
عدالت اداری در محل ســازمان پژوهش های علمی و 

صنعتی ایران در حال برگزاری است .

توییتــر به دلیــل ارســال گــزارش ناقــص درباره 
اقداماتــی کــه بــرای مقابله بــا انتشــار اطلاعات 
 نادرســت انجام داده است، از کمیســیون اروپا کارت 

زرد گرفت.
شــرکت های فناوری نظیر گوگل، متا، مایکروسافت و 
تیک تاک گزارش های پیشــرفت در خصوص اجرای 
آئین نامــه اتحادیه اروپا در زمینه اطلاعات نادرســت 
در شــش ماه گذشــته را ارائه کردند. این گزارش ها 
شامل اطلاعاتی درباره میزان درآمد تبلیغاتی که این 
شرکت ها از عوامل انتشــار اطلاعات نادرست رد کرده 

بودند، شــمار یا ارزش تبلیغات سیاسی که پذیرفته یا 
رد کرده بودند و موارد رفتارهای فریبنده شناســایی 

شده، بود.
کمیسیون اروپا سال گذشته این آئین نامه را به مقررات 
محتوای آنلاین جدیدی که بــه عنوان قانون خدمات 
دیجیتال شناخته شده است، اضافه کرد. این قانون به 
رگولاتورهای اروپایی اجازه مــی دهد بابت نقض این 
مقررات، معادل شــش درصد از گردش مالی جهانی 

شرکت ها، علیه آنها جریمه صادر کنند.
ورا یوروا، نائب رئیس ارزش ها و شــفافیت کمیسیون 

اروپا، توییتر را هــدف انتقاد قــرار داد و گفت: از این 
که مشــاهده کــردم گــزارش توییتر، ضعیــف تر از 
گــزارش شــرکت های دیگر بــود، مایوس شــدم و 
 انتظار دارم پایبندی جدی نســبت به تعهداتشــان 

داشته باشند.
کمیسیون اروپا اعلام کرد گزارش توییتر فاقد اطلاعات 
بود و حاوی اطلاعات تعهد برای اعمال راستی آزمایی ها 
نبود. تیه ری برتون، کمیسیونر صنعت اتحادیه اروپا، 
نسبت به تحریم های سنگین برای عدم رعایت مقررات 
هشــدار داد و گفت: به نفع همه امضاکنندگان خواهد 

بود که به تعهدشــان برای اجرای کامل آئین نامه، بر 
اســاس الزاماتی که تحت قانون خدمــات دیجیتالی 

دارند، عمل کنند.
بر اســاس گزارش رویتــرز، گزارش بعــدی در ژوئیه 
منتشــر می شــود. امضاکنندگان این آئین نامه، روز 
پنج شــنبه یک مرکز شــفافیت راه اندازی کردند که 
به شــهروندان اتحادیه اروپا، محققان و ســازمانهای 
غیرانتفاعی امکان می دهد به اطلاعات آنلاین درباره 
 تلاش هــای آنها برای مبــارزه با اطلاعات نادرســت، 

دسترسی پیدا کنند.

نخستین سایت 5G در بجنورد راه اندازی شد

55 شرکت بیشترین سهم را در حجم بازار فناوری نانو دارند

رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران:

در حال ساخت ماهواره برای پیش بینی زلزله هستیم

توییتر از اروپا کارت زرد گرفت
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سبک 
زندکی

تنهايي، خلا حمايت و احساس اينكه بايد 
خودت از پس همه كارهايــت بربيايي، 
گرچه بســياري مواقع به خودسازي فرد 
كمك مي كند اما هميشه هم به اين ختم 
نمي شود و گاهي سر از راه هاي پرپيچ وخم 

درمي آورد يا شايد هم به بن بست مي رسد. 
دختراني كه تحت پوشــش بهزيستي بزرگ مي شــوند يا خانواده اي 
ندارند يا اينكه شرايط زندگي باعث شده اســت دور از خانواده زندگي 
كنند، پس از رسيدن به سن بلوغ و آمدن به صحنه اجتماع با مشكلات 
و موانع مهمي در زمينه هاي شغلي روبه رو هستند. مثلا بسياري از آنها 
زمينه يادگيري مهارت ها و توانايي هاي شغلي را نداشته اند و به اين خاطر 
در بعضي موارد به علت پيدا نكردن شغل و كاري متناسب با ايده خود 
درگير مي شوند. در بعضي موارد هم مســير زندگي آنها به مسير هاي 
باطلي كشيده مي شود. اگر در جامعه ما خواسته هاي شغلي آنها برطرف 
شود يا سازمان بهزيستي بتواند مركزي براي اشتغال اين قشر از جامعه 
در نظر گيرد هم دغدغه هاي فكري اين دختران برطرف مي شود و هم 
جامعه با نابه هنجاري هاي ناشي از بيكاري جوانان روبه رو نخواهد بود. 
آيدا 20 سالش است. از سن 18 سالگي از بهزيستي بيرون آمده است و 
در توليدي پوشاك كار مي كند. او مي گويد: دوست داشتم درس بخوانم 
اما به خاطر تامين مخارج زندگي ام داشتن شغل را بر هر چيزي ترجيح 
مي دهم. وي مي گويد: بزرگ ترين آرزويم اين اســت كه بتوانم روزي 
مديريت يك كارگاه توليدي پوشاك را بر عهده داشته باشم. آيدا ادامه 
مي دهد: بعضي از دوستان من كه از بهزيستي خارج شده اند تحمل اينكه 
بتوانند به طور مستقل زندگي كنند را ندارند يا در پيدا كردن شغل به 
مشكل بر مي خورند و به همين خاطر فقدان انگيزه هاي قوي در كاريابي 
يا پيدا كردن شغل باعث مي شود ناخواسته سر از گروه هايي دربياورند و از 
مسير غلط امرارومعاش كنند. وي مي گويد: سازمان بهزيستي متاسفانه 
هيچ گونه حمايت شغلي نمي كند و كساني كه از آنجا بيرون مي آيند، بايد 
علاوه بر مشكلاتي كه ممكن است دامنگير آنها باشد، مثل ديگر افراد 
جامعه با نگراني پيدا كردن شغل مواجه باشند. اين دختر كه در بهزيستي 
بزرگ شده به مشكلات موجود در محيط هاي شغلي براي دختراني كه 
در بهزيستي بزرگ شده اند، اشاره مي كند و مي گويد: اگر در محل كار 
به اين موضوع پي ببرند و يا بفهمند كه در بهزيستي بزرگ شده اي، به 
سوءاستفاده كاري مي انجامد و در بسياري مواقع به خود جرات مي دهند 
هرگونه بخواهند رفتار كنند يا حقوقت را زير پا بگذارند. آيدا ادامه مي دهد: 
البته شرايط براي دختران بهزيستي هميشه سخت تر از پسران بهزيستي 
است چراكه جايگاه اين دو در جامعه متفاوت است. وي مي گويد: هنوز 

در جامعه آنطور كه بايد جا نيفتاده است كه دختري به تنهايي و با تكيه 
بر تلاش خود زندگي كند و از پس هزينه هايش بربيايد و هنوز مردم ما به 
ديده مثبتي به اين موضوع نگاه نمي كنند. وي ادامه مي دهد: بعد از شغل 
بزرگ ترين دغدغه دختران بهزيستي ازدواج يا داشتن جايگاه اجتماعي 
در ميان مردم است. بسياري از خانواده ها حاضر نيستند به خواستگاري 
دختراني با اين شرايط بروند و به همين خاطر در مواقعي كه كسي يا فردي 
به دختران بهزيستي پيشنهاد ازدواج مي دهد و بعد از آنكه با شرايط او 

آشنا مي شود، از قصد خود منصرف مي شود. ندا يكي ديگر از دختراني 
است كه در بهزيستي زندگي كرده. او مي گويد: سازمان بهزيستي مبلغي 
اندك براي اينكه اين دختران پول رهن اجاره خانه يا اتاقي را داشته باشند 
به آنها مي دهد و درنهايت آنها را به حال خود رها مي كند. وي مي گويد: 
بزرگ ترين مشــكل اين دختران در حوزه درمان است. بسياري از آنها 
هزينه درمان بيماري هاي خــود را ندارند. ندا ادامه مي دهد: مهم ترين 
كمك بهزيســتي تخصيص امكانات درماني براي اين افراد اســت كه 

متاسفانه هنوز براي آن كاري انجام نشــده است. سيد محمدحسين 
ميرمحمدي، عضو كميســيون اقتصــادي مجلس در ايــن رابطه به 
»كسب وكار« مي گويد: حمايت از افراد تحت پوشش سازمان بهزيستي 
تا زماني كه آنها تشكيل خانواده بدهند لازم است؛ چه از نظر شغلي و چه 
ساير جنبه هاي حمايتي. ميرمحمدي مي گويد: در هر صورت به خاطر 
وضعيتي كه اين افراد دارند، خصوصا درباره دختران سازمان بهزيستي 
 نبايد از آينده و سرنوشــت آنها غافل شــد و از كمك هاي لازم به آنها 

غفلت ورزيد.  علي ربيعــي در آيين اختتاميه جشــنواره فرهنگي و 
ورزشــي فرزندان مهر در بابلســر، بر حمايت از فرزندان بهزيســتي 
تاكيد كرده اســت كــه مي خواهد زمينــه اي فراهم كند تا كســاني 
كه از بهزيســتي خارج مي شــوند، شــغلي داشــته باشــند كه اگر 
اين صحبت ايشــان عملي شــود، اميد است مساله اشــتغال افرادي 
 كه از بهزيســتي خــارج مي شــوند، به ويــژه دختران بهزيســتي 

فراهم شود. 

»كسب وكار« از مشكلات دختران بهزيستي مي گويد 

حمایت از دختران بهزیستی تا تشکیل خانواده

ســاعت 4 يا 5 صبح بيدار مي شــوي 
تا در گرفتن نوبــت از بقيه جا نماني. 
وارد بيمارستان كه مي شوي ازدحام 
بيمــاران از گرفتن نوبــت نااميدت 
مي كند. بيماراني كــه بعضي از آنها از 
شهرستان ها و روستاها آمده اند و خستگي انتظار در صف نوبت 

به خستگي طي كردن مسير طولانی اش مي افزايد. 
مشكلات نوبت دهي در بيمارستان هاي دولتي يكي از مسائلي 
است كه نه تنها دامنگير تهران شده بلكه در ساير شهرستان ها 

هم مردم را درگير خود كرده است. 
زهرا مي گويد: يك شب در راه بوده تا براي بيماري پوستي اش به 
بيمارستان رازي بيايد. بعد از اينكه به بيمارستان آمده، متوجه 
شده است كه بيمارستان به علت جلسه پزشكان تا فرداي آن 
روز تعطيل است و او هم بعد از گذشت آن مدت از ساعت 6 تا 
ساعت 8 و نيم در صف نوبت براي ويزيت بوده است و توانسته 
براي ساعت4 بعد از ظهر نوبت بگيرد.او مي گويد: سطح علمي 
بالاي پزشكان بيمارســتان و هزينه مناسب آن باعث مي شود 
بيماران بســياري به آنجا مراجعه كنند. البته در بعضي موارد 
هم بيمارســتان هايي كه تحت پوشــش بيمه هســتند مثل 
بيمارستان هاي تامين اجتماعي با مشكل نوبت دهي و ازدحام 

جمعيت روبه رو هستند. 
او ادامه مي دهد: البته بســياري از مردم كــه هزينه مراجعه 
به بيمارســتان هاي خصوصي را ندارند، ترجيح مي دهند در 
صف هاي طولاني بمانند و البته ميزان رضايت مردم از بعضي از 
بيمارستان ها براي آنها ارزش طي كردن مسافت هاي طولاني و 
زحمت شب بيداري ها و خستگي انتظار در صف هاي نوبت دهي 
را دارد. زهرا به محيط نامناســب بعضي از بيمارستان ها اشاره 
مي كند و مي گويــد: بعضي از بيمارســتان ها محيط و فضاي 
مناسبي براي نشستن و استراحت ندارند. بيمارستان ها بدون 
توجه به تعداد بيماران و انبوه آنها، براي آنها فضايي مناســب 
در نظر نگرفته اند. براي نمونه سرويس هاي بهداشتي ناكافي، 
ســالن كوچك بيمارســتان با تعداد صندلي هــاي محدودو 
 بافت كهنه و قديمي آن از نمونه مشــكلات بيمارستان هاي 

دولتي است. 
يكي ديگر از مراجعه كنندگان به بيمارستان هاي دولتي بر اين 
اعتقاد است كه اگر بيمارستان هاي دولتي سيستم نوبت دهي 
منظمي طراحي كنند كه از طريق اينترنت بشود نوبت گرفت 
و اطمينان از اين نوع سيستم نوبت دهي در بين همه به وجود 
آيد، زحمت بيماران كمتر مي شــود و استرس خستگي هاي 
گرفتن ويزيت پزشــك را به همراه نخواهد داشــت. يكي از 
كارمندان بيمارستان هم از اين وضعيت گله دارد و مي گويد: 
خستگي كار ما بيش از بيماران است چرا كه ما با تعداد زيادي از 
بيماران مواجهيم كه دائم با پرسش هاي گوناگون از ما و توقعات 
گوناگون بر زحمــت كاري ما مي افزايند. ايــن كارمند ادامه 
مي دهد: ما بيشتر از بيماران شــوق خلوت شدن بيمارستان 
را داريم و تحمل برخوردهاي متفاوت بيماران، كاري سنگين 

است. 

سيستمارجاعمانعازدحاممیشود
محمد ضابطي طرقي، پزشك متخصص بيهوشي در اين رابطه به 
»كسب وكار« مي گويد: يكي از مسائل مهم در همه جاي دنيا كه روند 
كار بيمار در مراجعه به پزشك را آسان مي كند، سيستم ارجاع است. 
اين سيستم زمينه را براي بيمار فراهم مي سازد كه قبل از رفتن به 
بيمارستان از ميزان سلامتي و اندازه درمان خود باخبر شود. ضابطي 
طرقي مي گويد: مثلا پزشك خانواده، پزشك هاي عمومی، شبكه هاي 

درماني و سلامت، درمانگاه ها و ســاير مراكز درماني مي توانند در 
راهنمايي بيمار بسيار موثر باشند. بعضي موقع اصلا لزومي به مراجعه 
به بيمارستان نيست و سيستم ارجاع اين موضوع را مشخص خواهد 
كرد. وي ادامه مي دهد: مثلا در كشور ما به دليل اينكه افراد خودشان 
انتخاب مي كنند و با تصميم خودشان به بيمارستان رجوع مي كنند، 

باعث ازدحام در بيمارستان مي شوند. 
پزشك متخصص بيهوشي مي گويد: حفظ ذخاير انساني هم 

مانند ساير ذخاير ملي )آب، نفت، درخت، و...( مهم است و بايد 
به آن اهميت داد و مانع از مستهلك شدن آن شد. بنابراين بايد 
از سيستم نظام مند ارجاع كه در تمام دنيا به كار گرفته مي شود 
استفاده كرد تا از زحمت مردم و مشكلات آنها كاست. سيستم 
ارجاع در واقع مشكلاتي كه در سطوح پايين تر وجود دارد را حل 
مي كند و باعث مي شود كار بيمار به بيمارستان كشيده نشود. 

ضابطي طرقي مي گويد: مثــلا درمانگاه هــا و مراكز درماني 

وابسته به دانشكده هاي علوم پزشــكي مي توانند جزئي موثر 
از سيستم ارجاع در كشــور باشــند. تدوين مقررات لازم در 
نظام پزشكي و اداره بيمارســتان ها، توزيع مناسب و به موقع 
خدمات درماني در ميان مردم، ايجــاد مراكز درماني با توجه 
به تعداد پزشكان موجود در كشور در سراسر نقاط آن از جمله 
 كارهايي است كه در راستاي كمك به مردم در حوزه سلامت 

مي توان انجام داد. 

»كسب وكار« از مشكلات نوبت دهي در بيمارستان های دولتي گزارش مي دهد 

کاهش ازدحام بیمارستان ها با سیستم ارجاع
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کشاورزي

اين گل نيازي 
به مراقبت هاي 

ديگر 
محصولات 
مثل كشت 
همه ساله، 

كود شيميايي، 
سموم 

ضدآفتاب 
و مبارزه با 

علف هاي هرز 
و... ندارد و از 
اين نظر براي 
كشاورزانش 

بسيار به صرفه 
است

ثمانه نــادری- تركيب 
رنگ هاي زرد و سفيدش 
بــا بويي معطــر و لطافت 
خاصي كــه دارد و محبت 
دســتان كودكي كــه با 
شاخه هايي از آن به استقبال مردم شهر در خيابان 
مي آيد، ناخواسته انسان را مي برد به باغ گل نرگس 
و اينگه در كجا و چگونه مي شود گل نرگس كاشت. 
تن ظريف و دل پراحســاس گل نرگس، باغبانش 
را چه در هنگام برداشــت و چه در هنگام كاشت و 
پرورش به زحمت نمي اندازد. تنها يك بار پيازچه 
آن كاشته مي شود و براي هميشه مي شود محصول 
آن را چيد؛ با تعدادي كه مي شــود گفت هر سال 

بيشتر از پارسال است. 

گل نرگس به مراقبت زياد نياز ندارد
چگونگي كشت و برداشت گل نرگس برای بسياري 
جذاب و جالب است. شايد به خاطر علاقه اي است 
كه مردم به گل دارند يــا اينكه مي خواهند بدانند 
در پس اين همه زيبايي چه كار و تلاشــي نهفته 
اســت. گل نرگس براي كشــاورزانش نه زحمتي 
دارد و نه هزينه چنداني. تنها با داشــتن قطعه اي 
از زمين مي شــود پياز گل نرگس كاشت و پس از 
آن، اين پياز هر سال بر تعداد گل هايش مي افزايد 
و حجم گل هايش بيشــتر مي شود. اين گل نيازي 
بــه مراقبت هاي ديگــر محصولات مثل كشــت 
همه ســاله، كود شيميايي، ســموم ضد آفتاب و 
مبارزه با علف هاي هرز و... ندارد و از اين نظر براي 

كشاورزانش بسيار به صرفه است. 

قرارداد فروش، سالانه بسته مي شود
يكی از كشاورزان نرگس كار مي گويد: زميني را به 
كاشت گل نرگس اختصاص داده ام و هر ساله بدون 
اينكه نيازي باشد به پيازهاي كاشته شده رسيدگي 
يا براي آنها هزينه كنم، از فروش آنها پول خوبي به 
دست مي آورم. وي مي گويد: گل هاي نرگس را براي 
كسي كه با آن قرارداد سالانه بسته ام مي فرستم و 

در نهايت پول فروش آن را با او بــه ميزاني كه به 
فروش مي رسد، تقسيم مي كنم. 

گرد و غبار براي گل نرگس مضر است
اين نرگس كار ادامه مي دهــد: گردوغبار براي گل 
نرگس مضر اســت و مهم ترين عاملي اســت كه 
باعث مي شــود كيفيت گل نرگس بــراي فروش 
از بين برود. باران شــديد هم بــه گل هاي نرگس 
آسيب مي زند اما در صورتي كه بارش باران ملايم 
و آرام باشد طراوت آن را بيشــتر و قد شاخه هاي 
آن را بلند تــر خواهد كــرد. وي ادامــه مي دهد: 
گل هاي نرگس را پس از چيدن مي شــماريم و با 
همان برگ هاي ســبز پيازچه آنها را به دسته هاي 
مختلف تقســيم مي كنيــم و درون صفحه هاي 
روزنامه قرار مي دهيم و در آخر بــا قرار دادن آنها 
در كارتن و بستن شــان، آنها را به مغــازه يا براي 
 كســي كه با او برای فروش آنها قرارداد بسته ايم، 

مي فرستيم. 
احتمال ضــرر در 
كشت وكار گل نرگس كم 

است
اين كشــاورز مي گويد: در 
حال حاضر گل نرگس براي 
ما به صرفه تر از هر محصول 
ديگري است و احتمال ضرر 
در آن كم است چرا كه بابت 
آن هزينه زيادي نمي شود 
و اگر باران كافــي و آب به 
موقع به گل نرگس برســد 
هر سال مي توان پول خوبي 

از اين راه به دست آورد.
 وي مي گويــد: بســياري 
از هميــن طريق ســالانه 
60ميليــون تومــان از راه 
فروش گل نرگس به دست 
مي آورند و هرچقدر ميزان 
پياز گل نرگس زياد باشــد 

تعداد گل ها و در نتيجه پول فروش آن بيشتر است. 

توزيع پياز نرگس توسط وزارت جهاد 
كشاورزي

پياز گل نرگس در بعضي از مناطق توســط جهاد 
كشــاورزي بين كشــاورزان توزيع مي شود و در 
بعضي از مناطق مثل خراسان به صورت خودرو در 
اختيار كشــاورزان قرار مي گيرد. تشويق و توسعه 
شغل هايي مثل نرگس كاري و رونق آن عامل مهمي 
در پيشرفت اقتصادي كشور است. يكي از مشكلات 
مهم نرگس كاران عدم دريافــت خدمات بيمه اي 

مناسب است.

 گاهي به دليل حرارت و گرماي زياد يا باران هاي 
شــديد و مشــكلاتي از اين قبيل نرگس كاران با 
مشكل مواجه مي شوند كه بايد در راستاي حمايت 
از آنان خدمات بيمه اي به تناســب شــغل آنها را 
ترتيب داد. مشــكل ديگر نرگــس كاران فروش 
گل هاي نرگس از طريق واســطه گر ها و دلالان يا 
همان روش هاي سنتي اســت كه بايد روش هاي 

جديد جايگزين آن كرد. 

گل نرگس ارزش دارويي دارد
از گل نرگس براي درمان بيماري هايي چون زكام، 
درمان افســردگي، جوش صورت و آبسه استفاده 

مي شــود به همين دليل مي شــود از اين گل در 
توليدات صنعتي استفاده هاي زيادي كرد و نبايد 
تصور كرد استفاده از گل تنها براي كارهاي تزئيني 

و زيبايي است. 
با توجه به اهميت رونق كاشــت گل نرگس و بالا 
بردن انگيزه كشــاورزان نرگــس كار، دولت بايد 
زمينه اي فراهم ســازد كه از اين محصول نه تنها 
در داخل كشــور اســتفاده اقتصادي بهينه كرد 
بلكه بتــوان از صادرات آن به ســاير كشــورها به 
عنوان منبــع درآمدي كشــور اســتفاده كرد تا 
 محصولات مشابه آن هم در كشــور بازار توليدي 

به دست آورند. 

»كسب وكار« نرگس كاري را بررسي می كند

کشت به صرفه و کم زحمت گل نرگس 

آفت هــاي كشــاورزي نتيجه 
ميوه هاي قاچاق است

رئيس ســازمان حفظ نباتات گفت: متاســفانه 
به دليل عدم نظارت دقيق در مرزهاي كشــور 
شــاهد قاچاق ميوه و محصولاتي مانند گردو به 
كشور هستيم كه مانند گذشته آفات خطرناك 
و خانما ن ســوزي را براي كشــاورزي به ارمغان 

خواهد آورد. 
محمدعلي باغســتاني اظهار كرد: 620 آفت در 
كشور وجود دارد كه بســياري از آنها جزو آفات 
قرنطينه اي و خطرناك اســت كه ســوغاتي و 
ارمغان واردات بي حساب و كتاب و قاچاق ميوه 
و محصولات كشاورزي به كشور است ، به عنوان 
مثال مي توان به آفت مگس زيتون اشاره كرد كه از 
سال 1382با قاچاق زيتون به اين كشور وارد شد. 
به گزارش ايســنا، وي افزود: اگر آفتي در كشور 
افزايش يابد تنهــا راه مقابله با آن، اســتفاده از 
سمومي است كه نه تنها به محيط زيست آسيب 
مي رساند بلكه سلامت مردم را دچار مخاطره كرده 
و بهداشت جامعه را با تهديد مواجه مي كند چرا كه 
بر اساس گزارش هاي رسيده طي دو هفته گذشته 
روزانه بالغ بر50 تن گردو با پوست به كشور قاچاق 
مي شود كه مي تواند ضمن داشتن آفات خطرناك، 

آفلاتوكسين نيز داشته باشد. 
باغســتاني همچنين به قاچاق ميوه هايي مانند 
پرتقــال و ليمو اشــاره كرد و گفت: بر اســاس 
گزارش هاي رسيده از نيروي انتظامي، محموله 
قاچاق 45 تني پرتقال و ليمو در پايتخت كشف 
شد و اين نشان مي دهد كه با وجود هماهنگي هاي 
صورت گرفته با دســتگاه هاي ذيربط همچنان 
مســاله قاچاق ميوه و واردات بي حساب و كتاب 

حل نشده است. 

خبر

مديرعامل اتحاديــه تكثير، پرورش و 
صادرات آبزيان با انتقاد از سياست هاي 
وزارت جهــاد در زمينــه صــادرات 
آبزيان به روســيه گفت: سازمان هاي 
دامپزشكي و شــيلات براي حضور در 
بازار روســيه، انحصار ايجاد كرده اند. ارســلان قاسمي درباره 
آخرين وضعيت صادرات محصولات شيلاتي به روسيه، اظهار 

داشت: هنوز هيچ اتفاقي در اين زمينه رخ نداده است. 

هيچ يك از شرايط صادرات به روسيه محقق نشده 
است

وي با بيان اينكه صادرات نيازمند شرايط خاصي است، افزود: 
صادرات نيــاز به بازاريابي، حضور مســتقيم در بــازار هدف، 
شناخت كافي از اين بازار و ايجاد شرايط ويژه دارد كه تاكنون 

هيچ يك از اين موارد در كشور ما محقق نشده است. 

بازار روسيه براي 19 شركت انحصاري شده است
به گزارش مهر، رئيس اتحاديه تكثير، پرورش و صادرات آبزيان 
ايران با اشاره به اينكه سازمان هاي دامپزشكي و شيلات براي 
حضور در بازار روســيه، انحصار ايجاد كرده انــد، اضافه كرد: 
سازمان دامپزشكي حضور صادركنندگان در بازار روسيه را به 

1۹ شركت محدود كرده است. 

عملكرد دو سازمان دولتي و وزارت جهاد كشاورزی 
ضدصادرات بوده است

قاسمي افزود: دو سازمان دامپزشكي و شيلات در بازار روسيه 
ايجاد انحصار و بسيار بد عمل كردند، ضمن اينكه وزارت جهاد 
كشــاورزي به عنوان متولي صادرات محصولات كشــاورزي، 
وظيفه خود را در اين زمينه به درســتي انجــام نداده و بدون 
اينكه در بازار بسيار بزرگ روسيه، بازارسازي و بازاريابي شود، 
 اقداماتــي انجام داده كه ايــن اقدامات درواقــع ضدصادرات 

بوده است. 

مشكل ما بيشتر از طرف روس، داخلي ها هستند
وي با بيان اينكه در زمينه با صادرات به روسيه با طرف روس نيز 
مشكلات زيادي داريم، ادامه داد: اعتقاد داريم مشكل ما بيش از 
آنكه با طرف روس باشد، در داخل كشور است. مديرعامل اتحاديه 
تكثير، پرورش و صادرات آبزيان ايران، صادرات 20 تن ميگو به 
روسيه را مورد اشاره قرار داد و گفت: اين محصولات به عنوان نمونه 
صادر شده اند، ضمن اينكه صادرات 20 تني ما در مقايسه با نياز 
بيش از 180 هزار تني روسيه به واردات ميگو، اصلا عددي نيست. 

اگر بازار روسيه به روي ما باز شود امكان افزايش 
توليد داريم

قاسمي، بازار روســيه را بازار مصرفي بزرگي دانست و گفت: 
باوجودي كه ما همســايه اين كشور هســتيم اما كشورهاي 
رقيب مان در اين بازار فعاليت مي كنند. بــه گفته وي، مقدار 

بســيار ناچيزي ماهي نيز از كشــور به روســيه صادر شــده 
است. قاسمي در پاســخ به اين پرســش كه درصورت فراهم 

شــدن امكانات، ما توانايي چه ميزان صادرات به روســيه را 
داريم؟ با بيان اينكه كل توليد ميگوي كشور در سال گذشته 

بين 15 تــا 16 هزار تن بوده اســت، اظهار داشــت: اگر بازار 
روســيه براي ما باز شــود، امكان توليد دو برابــري ميگو در 

 كشور وجود دارد؛ بنابراين وقتي بازار باشــد، توليد در داخل 
امكان پذير است. 

مديرعامل اتحاديه تكثير، پرورش و صادرات آبزيان انتقاد كرد 

انحصار دولتي در صادرات آبزيان به روسيه
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اصناف

يكــي از مهم تريــن و اصلي تريــن 
برنامه ريــزي  بخش هــاي 
جشــن عروســي، انتخــاب تــالار 
 يا بــاغ محــل برگــزاري مراســم 
اســت.حداقل 6 مــاه قبــل از تاريخ 
برگزاري عروسي بايد نسبت به انتخاب تالار عروسي خود اقدام 
كرد. براي انتخاب تالار يا باغ عروسي، بايد نكات ريز و درشت را 

در نظر گرفت و معيارهاي زيادي را در ذهن داشت. 
اين روزها و با رشد تكنولوژي و ارتباطات شاهد اين هستيم كه 
تمام كالاها، رستوران ها، مراكز تفريحي و گردشگري و به تازگي 
تالارها و باغ هاي برگزاري مراسم ها نيز در رسانه ها و شبكه هاي 
اجتماعي تبليغ شده و اين آگهي ها ميان مردم دست به دست 

مي شود. 
رئيس اتحاديه تالار هــاي پذيرايي و تجهيز مجالس در همين 
زمينه و در گفتگو با »كسب وكار« از تبليغات خلاف واقع و بعضا 
كذب تالار هاي پذيرايي بدون مجوز در رسانه ها و شبكه هاي 

اجتماعي انتقاد كرد. 
خسرو ابراهيمي نيا اظهار كرد: يكي از مهم ترين مشكلاتي كه 
صنف ما با آن دست به گريبان است، تبليغات خلاف واقع و بعضا 
كذب در رسانه ها و شبكه هاي اجتماعي است كه متاسفانه اين 
رسانه ها بدون در نظر گرفتن پروانه كسب واحد صنفي مبادرت 

به نشر و چاپ اين آگهي ها مي كنند. 
با توجه به زمان باقيمانده تا ماه محرم عده زيادي از جوانان كه 
قصد ازدواج دارند براي برگزاري مراسم ازدواجشان به تالارها 
مراجعه مي كنند و با نرخ هاي متفاوت و بعضا شوك آوري مواجه 
مي شوند، رئيس اتحاديه تالارهاي پذيرايي و تجهيز مجالس 
در اين رابطه گفت: تمامي نرخ ها در كميســيون فني اتحاديه 
مورد بررســي قرار مي گيرد و پس از  آن تصميم گيري شده و 

نهايي مي شود. 
خســرو ابراهيمي نيا درباره متفاوت بودن حق ســرويس در 
تالارهاي مختلف نيز توضيح داد: اين نرخ به تصميم كميسيون 
فني اتحاديه بعد از بازرسي از واحد صنفي مربوطه بستگي دارد 
كه دربعضي تالارها حق ســرويس صفر درصد است و تا سقف 

10درصد اين نرخ متفاوت است. 
وي با بيان اينكه هر تالار پذيرايــي وروديه اي دارد و تمام اين 
موارد در كميســيون  فني اتحاديه مورد بررسي قرار مي گيرد، 
افزود: همچنين همه تالارها 9درصد به عنوان ماليات بر ارزش 

افزوده از مشتريان خود دريافت مي كنند. 
وي با بيان اينكه در شهر تهران هيچ تالاري بدون مجوز فعاليت 
نمي كند، تاكيد كرد: البته در اطراف تهران تالارهايي به صورت 
غيرمجاز فعاليت مي كننــد كه با آنها مطابــق قانون برخورد 

مي شود. 

افزايش چشمگير تالارهاي پذيرايي فاقد مجوز
وي افزود: متاسفانه اين قبيل واحدها در حال رشد و گسترش 
هستند و پيگيري و بازرسي آنها مستلزم صرف زمان و هزينه 
است اما تلاش ما كماكان براي پلمب اين واحدها ادامه خواهد 

داشت. 
وي با اشــاره به برگزاري برخي مراســم ها در باغ هاي اطراف 
شــهر يا برج ها گفت: آن چــه در مكان هــاي پذيرايي فاقد 
مجوز انجام مي شــود، منطبق با شــئونات اســلامي نيست 
 و مطمئنــا شــاهد موازيــن غيرشــرعي در آن خواهيــم 
بود. اميدواريم شــرايطي فراهم شود كه رسانه ها و شبكه هاي 
اجتماعي تنها با اطمينان از داشــتن مجوز از ســوي اينگونه 

واحدها اقدام به اخذ و نشر آگهي كنند. 

انعقاد قــرارداد همكاري با اتحاديه عكاســان و 
فيلمبرداران

ابراهيمي نيا در عين حال بيان كرد: يكي از مهم ترين مشكلات 
صنف عكاســان و فيلمبرداران كه در تعامل زيــادي با ما قرار 
دارند، اين بود كــه در تالارهاي پذيرايي حتما از عكاســان و 
فيلمبرداراني دعوت شــود كه داراي پروانه كسب از اتحاديه 
هســتند، بنابراين تصميــم گرفتيم قــرارداد همــكاري با 
اتحاديه عكاســان مبني بر لزوم داشــتن مجوز براي عكاسان 
و فيلمبردارانــي كه در مراســم حضــور مي يابنــد، منعقد 
 كنيم كه به صورت كتبي نيــز به تمامي تالارهــاي پذيرايي

 ارسال شد. 
رئيس اتحاديه تالار هــاي پذيرايي و تجهيز مجالس همچنين 
اظهار كرد: يكي ديگر از موضوعات مهم ايــن بود كه اعضاي 
اتحاديه عكاسان نيز به واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه 
كسب باشــند چون در بعضي از مكان هاي فاقد پروانه كسب 
مراسم هايي برگزار مي شود كه جنبه هاي شرعي و قانوني تا حد 
زيادي در آنها رعايت نمي شود كه مقرر شد درصورت مشاهده 

چنين موردي حتما با اتحاديه تالارها در ميان گذاشته شود. 

پركارترين تالارها درمجموع 120 روز درســال 
فعاليت مي كنند

ابراهيمي نيا بــا بيان اينكــه پركارترين تالارهــا درمجموع 
120 روز در ســال فعاليــت مي كننــد، اظهــار كــرد: بــا 
توجه به اينكه در دهه هــاي محرم و صفر، فصــل امتحانات 
يا تعطيلات تابســتاني مراســمي برگزار نمي شــود، تالارها 
خالي هســتند و متاســفانه تعداد تالارها در تهران اشــباع 
 شــده و به دليل ركود موجــود در بازار شــاهد تعطيلي آنها 

هستيم. 
عضــو هيات رئيســه اتــاق اصنــاف تهــران دربــاره مبلغ 
وروديــه تالارهــاي پذيرايــي نيــز توضيــح داد: معمــولا 
وروديه هــر تــالار در روزهــاي عــادي 200 هــزار تومان 
و در تعطيــلات آخر هفتــه 300 هزار تومان اســت كه البته 
بعضــي از تالارهــا ايــن وروديــه را نمي گيرنــد، همچنين 

در بحث متــراژ و تعداد صندلي نيز اســتاندارد نانوشــته اي 
1 مترمربــع، ظرفيــت يــك  وجــود دارد كــه هــر 5/

 نفر را دارد. 
وي در عين حــال تاكيد كرد: در رابطه بــا اختلاف قيمتي كه 
بين تالارهاي پذيرايي وجود دارد بايد به اين موضوع اشــاره 
شــود كه بعضا مشــتريان از تالارهاي پذيرايــي انتظارات و 
امكاناتي مثــل آتش بــازي يا تنــوع غذايي را درخواســت 
 مي كنند كه همــه اين مــوارد در رابطه با قيمــت تاثير گذار

 است. 
رئيــس اتحاديــه تالارهــاي پذيرايــي و تجهيــز مجالس 
 ادامــه داد: ايــن موضــوع براســاس فضــا، منــوي 
غذا و امكاناتــي كه تــالار مي تواند بــراي مشــتريان خود 
 درنظــر بگيــرد متفــاوت اســت و هــر تــالار به تناســب 

توانايي هاي خود مي تواند پاسخگوي مشتريان باشد. 

اصناف پايه و بازوي انقلاب هستند
خســرو ابراهيمي نيا در پايــان تاكيد كرد: تغييــر و تحولات 
اقتصادي نشان مي دهد چرخه اقتصادي درحال گذر از فرهنگ 
مصرفي به ســوي اقتصاد مقاومتي است؛ لذا اين نياز احساس 
مي شــود كه با اذعان به اين موضوع كه اصنــاف پايه و بازوي 
انقلاب هســتند، اين نقش بايد در جامعه به صورت فعال تري 
ظاهر شود تا بتوان به سمت و سوي ايده آل ها و آرمان ها رفت. 
طي ساليان متمادي اقتصاد كشور وابسته به نفت و درآمدهاي 
حاصل از آن بود كه دخالت بيگانگان را در امور كشور رقم مي زد 
اما درحال حاضر تغيير نوع فرهنگ و به تبع آن اقتدار فرهنگي 
حاصل از اقتصاد مقاومتي و با عنايت به نگاه ويژه مقام رهبري 
و الگوهاي فكري ايشــان كه نقش اصناف را با توجه به وجود 
پتانسيل هايي كه هم در بخش توليد و توزيع وجود دارد، به ما 

آموخت كه خود را باور داشته باشيم. 

رئيس سابق اتحاديه تالارهاي پذيرايي و تجهيز مجالس در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

تبليغات تالارهاي غيرمجاز در شبكه هاي اجتماعي

آب نبات، به خصوص آب نبات شــيرين 
از مخلوط غليظ شــكر بــا آب به همراه 
افزودني هايــي خوش طعــم  كننده و 
رنگ دهنــده ســاخته شــده و بعضي 
مواقع منجمد مي شــود. كلمه كندي 
از زبان تركي و Qa  nd )= قند( و )قندي( مشــتق شده است. در 
آمريكاي شمالي آب نبات به مجموعه متنوعي اطلاق مي شود كه 
شامل آب نبات چوبي، آب نبات شــكلاتي، آب نبات ليسي، تافي، 
پاستيل، آدامس، نوعي شــيريني خمير مانند به نام مارش مالو 
)marshmallows( و شيرين بيان، آب نبات ترش، آب نبات شور، 

آب نبات سخت و غيره است. 
و  ســخت  كار  يــك  از  بعــد  دنيــا  در  چيــز  هيــچ 
 طولانــي بــه انــدازه يــك اســتكان چــاي قنــد پهلــو

 نمي چسبد. 
ذائقه خوردن قند همراه با چاي در تاريخ كشور ايران به ساليان بسيار 
دور برمي گردد و از عادات ديرينه ايرانيان اين است كه گسي چاي 
را با خوردن شيريني هايي نظير قند، نبات و آب نبات به كام خود 
شيرين كنند اما فعالان اين صنف گاهي اوقات با مشكلاتي روبه رو 

مي شوند كه كام شان را تلخ مي كند. 
رئيس اتحاديه صنــف نبات، آب نبــات و قندريــز در گفتگو با 
»كسب وكار«، با اشاره به اين مشكلات عنوان مي كند: مشكلات 

صنف قند، نبات و آب نبات بسيار است. 
ســازمان بهداشــت ايرادهاي بســياري از واحدهــاي صنفي 
مي گيرد تا آنجا كــه اخيرا اعلام كرده تمامــي واحدهاي صنفي 
بايد به آزمايشــگاه مجهز باشــند كه متاســفانه فراهم آوردن 
اين ملزومات در يك كارگاه 60 متري انجام شــدني نيســت و 
 بســياري از واحدهاي صنفــي را بــه تعطيلي و تغيير شــغل 

كشانده است. 
رئيس اتحاديه نبــات و آب نبات و قندريز همچنين با اشــاره به 
بي توجهي دولت به بخش نبات و آب نبات ريز مي گويد: صنايع ما 
درحال تعطيل شدن است و دولت بايد براي اين كار پا پيش بگذارد. 
 وي ادامه مي دهد: دولت بايد يك شــهرك مجزا براي اين صنف 
درنظر بگيرد و همه فعالان را در آن جا اسكان دهد. بنده نمي گويم 
كه در وسط شــهر چنين زميني در اختيار ما بگذارد اما مي تواند 
 در محدوده خــاوران و 15 تــا 20 كيلومتري تهــران اين كار را

 عملي كند. 

فعالان صنف درحال ترك تهران هستند
وي در ادامه افزود: شهرداري  اعلام كرده است كه كارگاه هاي نبات، 
داراي آلودگي هستند اما حقيقت ماجرا اين است كه كارگاه هاي 
 فعال هيچ آلودگي ای  ندارند و از يك رستوران كمتر آب مصرف

 مي كنند. 
او ادامه داد: يكي از مشــكلاتي كه اتحاديه با آن دست وپنجه نرم 
مي كند، رنگ نبات اســت كه صنايع اعــلام كرده اند براي اينكه 
بتوانيد از رنگ ها استفاده كنيد بايد مشمول استفاده از آن باشيد؛ 
به اين معنا كه از يك سالن ۴00 متري بهره مند بوده و كارگاه داراي 
يك آزمايشگاه مجزا باشــد كه اين امكان براي كارگاه هاي به اين 

كوچكي كه درحال فعاليت هســتند، وجود ندارد. افخمي گفت: 
اين قانون مستلزم تهيه يك كارخانه بزرگ است كه بايد براي آن 
3 شــيفت نگهبان تعيين كرد اما درآمد اين كارگاه ها شايد تمام 
حقوق 2 نگهبان باشد؛ از اين رو ما نمي توانيم كه اين موضوع را هم 

اجرايي كنيم. 
رئيــس اتحاديــه نبــات و آب نبــات ريــز بيــان كــرد: 
 اكنــون بيشــتر فعــالان اين صنــف درحــال تــرك تهران

 هســتند و از اين قوانين دســت و پاگير و هزينه هاي فراوان فرار 
مي كنند و اين خبر خوشي براي صنف نبات و آب نبات ريز نخواهد 

بود. 

عدم رعايت بهداشت در واحدهاي صنفي فاقد پروانه
وي فعاليت افراد فاقد پروانه كســب را از بزرگ ترين معضلات اين 
صنف قلمداد مي كند و مي گويد: جوازها اغلب داراي مشكلات خاصي 
هستند كه يكي از مهم ترين آنها عدم رعايت بهداشت در واحدهاي 
صنفي است كه براي رفع اين معضل با بازرسي هاي مكرر بازرسان، 
 ســعي بر جمع آوري و الزام به اخذ جواز كسب توســط اين افراد

 كرده ايم. 
حسن افخمي درباره فعاليت هاي شــيرين صنف خود مي گويد: 
قند و نبات در زندگي ايراني ها هميشــه نقشــي پررنگ داشته و 
شــاعران بزرگي چون حافظ بارها از كلمات قند و شــكر در اشعار 

پرآوازه خود اســتفاده كرده اند.  ابياتي از ديوان حافظ مانند »اين 
همه شهد و شــكر كز ســخنم مي ريزد، اجر صبريســت كز آن 
شــاخ نباتم دادند« و نيز بيت »لب شــيرين گشــوده با من گفت 
وز شــكر خنده ريخت آب از قنــد«، از جمله مواردي اســت كه 
 نقش اين شــيريني هاي محبــوب را در فرهنگ عامــه به تصوير

 مي كشد. 

بازار قند و نبات به نوعي رقابتي محسوب مي شود
اين مقام مسئول درباره نرخ  اين محصولات شيرين و محبوب بيان 
مي كند: از آن جايي كه بازار قند و نبات به نوعي رقابتي محسوب 

مي شود، قيمت محصولات براساس كيفيت آنها تعيين مي گردد 
اما دركل در چند ســال اخير تغييرات چنداني نداشته و همين 
موضوع سبب شده تا صادرات نبات و آب نبات به كشورهاي عراق 
و افغانستان به دليل قيمت مناسب آن رو به افزايش باشد.افخمي 
در پايان در رابطه با چگونگي تشخيص نبات مرغوب از غيرمرغوب 
خاطرنشان مي ســازد: بهترين نوع نبات آن اســت كه سفيد و 
شفاف باشــد و از آن جايي كه واحدهاي فاقد مجوز از رنگ هاي 
خوراكي براي رنگ كردن نبات به جاي نبات زعفراني مي كنند، 
 توجه به ظاهر محصول براي تشــخيص كيفيت آن بسيار حائز 

اهميت است.

رئيس سابق اتحاديه نبات و آب نبات درباره توليد واحدهاي صنفي فاقد مجوز هشدار داد

نبات رنگ شده، به جاي نبات زعفراني
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پاهاي خارج از كادر
ريچارد زالتمن مانند خيلي از عكاسان پيش از خود، به مناطق مختلف جهان 

سفر مي كرد تا از مردم و فرهنگ و زندگي شان عكس بگيرد. 
يك روز صبح كه در يكي از روســتاهاي دورافتاده كشور بوتان قدم مي زد تا 
عكس هايي بگيرد، ناگهان ايده اي به نظرش رســيد. او دوربين را در جايي 
مستقر مي كرد و از روستاييان مي خواست از آنچه به نظرشان ارجحيت دارد 
كه به ديگران درباره خودشان نشان دهند، عكس بگيرند. بعد از اينكه زالتمن 
عكس هاي گرفته شــده را ظاهر كرد، متوجه شد در بيشتر عكس ها، پاهاي 
مردم حدودا از ناحيه مچ به پايين خارج از كادرند و در عكس نيفتاده اند. زالتمن 
مي گويد: »ابتدا فكر كردم كه روستاييان در تنظيم كادر دقت نكرده اند اما بعدا 
معلوم شد پابرهنگي نشانه اي از فقر است. اگرچه در آن روستا همه پابرهنه 
بودند اما مردم روستا مي خواستند آن را پنهان كنند؛ پيام مهمي براي گرفتن.«

شرح حكايت
براي شناخت افراد و سازمان ها به انتخاب هاي آنان توجه دقيق داشته باشيد. 
سازمان و كاركنان آن به عنوان سيستم هاي پيچيده از خود رفتاري ناشي از 
انتخاب هاي شان بروز مي دهند كه نشانه هاي دقيقي از ويژگي هاي آنان را با 
خود به همراه دارند. اين نشانه ها صرف نظر از اينكه هدف تظاهر يا پنهان كاري 
داشته باشند، خصوصياتي از رفتار و فرهنگ سازماني آنها را بيان مي كند. در 
برخي موارد ممكن است افراد و ســازمان به هر دليلي قادر به بيان صحيح و 
علمي ويژگي هاي خود نباشند اما وقتي در موضوعات مختلف براي انتخاب آزاد 
گذاشته شوند، رفتار و انتخاب هايي خواهند داشت كه به صورت غيرمستقيم 
بيانگر خصوصيــات آنها خواهند بود. براي شــناخت افراد و ســازمان ها به 

انتخاب هاي آنان توجه دقيق داشته باشيد و به آنها حق انتخاب دهيد. 

كشف تخصص در درون سازمان
يك شــركت دارويي داشــت دنبال كسي 
مي گشــت كه تخصــص ويــژه اي درباره 
پروتئين ها داشته باشد. هر چقدر مستندات 
سيســتم منابع انساني شــركت را زير و رو 
كردند؛ كســي را نيافتند. تــا اينكه به طور 
اتفاقي مدير بخش مورد نظر در آسانسور به 
يكي از دانشمندان شركت برخورد كرد كه 

دكتراي شيمي پروتئين داشت.
اين داستان نشان مي دهد مستندات رسمي سازمان تا چه حد درباره بازتاب 
تخصص نيروي انساني سازمان قابل اعتماد هستند. البته شبكه هاي غيررسمي 
و ارتباطات دوستانه بين آدم ها شايد بتوانند تا حدودي اين شكاف را پر كنند اما 
ارزش تخصص و استعداد در دنياي امروز آنقدر بالاست كه شركت ها نمي توانند 
اجازه دهند كه كشف آنها در سازمان وابسته به روابط غيررسمي يا شانس و اقبال 
شود )مثل همان مثال آسانسور(. اشكال كار در روش هاي كشف تخصص است: 
تمركز بر بررسي مستندات رسمي مثل رزومه افراد يا استفاده از پايگاه هاي داده 
تخصص شركت. هم مي توان به روش هاي تقسيم بندي و تفكيك تخصص ها در 
هر دو روش اشكال وارد كرد و هم به به روز نبودن مستندات يا پايگاه هاي داده. 
توجه كنيد كه در يك شركت كوچك شــايد اين موضوع چندان مهم نباشد؛ 
اما در همان مثال شركت دارويي بالا، كشف نكردن آن آدم در داخل سازمان 

مي توانست به معناي هزاران دلار خرج اضافي براي شركت باشد. 
اما نبايد فراموش كنيد كه تخصص در زمينه )Context( معنادار مي شود. در 
هر جايي بسته به موقعيت و نوع مخاطب يا حوزه كاري، فرد تخصص خودش 
را با عناوين مختلفي توضيح مي دهد: مثلا من به اصغر آقا بقال محله مي گويم 
مهندس هستم؛ به هم كلاسي دانشگاهم مي گويم مهندس صنايعي هستم كه 
دارم كار مشاوره مديريت مي كنم، به مشتري  ام مي گويم من متخصص توسعه 
كسب وكار هستم و ... در واقع پاسخ به اين سوال كه »تخصص شما چيست؟« 

بسته به نوع مخاطب و چرايي طرح اين پرسش متفاوت است.

موفقيت يعني تركيب چند شكست
موفقيت، واژه اي است  بسيار جذاب كه دست 
يافتن به آن ســخت به  نظر مي رسد. هميشه 
در صحبت هايم با ديگران متوجه شــده ام كه 
نوع نگاه آدم ها به موفقيت )و به ويژه موفقيت 
شــغلي(، به افراط و تفريط نزديك تر اســت. 
بسياري از ما گمان مي بريم كه موفقيت، كاري 
بسيار فوق العاده است كه از ما برنمي آيد و البته 
بسياري از ما هم فكر مي كنيم براي موفق شدن به دنيا آمده ايم. نتيجه اولي مي شود 

دست روي دست گذاشتن و كاري نكردن و نتيجه دومي هم همين است.
واقعيت ماجرا چيز ديگري اســت. همين الان كه داريد اين نوشته را مي خوانيد 
لحظه اي چشم هاي تان را ببنديد و به اين فكر كنيد كه آيا خود را فرد موفقي مي دانيد 

يا نه؟ لازم نيست به چرايي پاسخ مثبت يا منفي تان فكر كنيد. 
براي اينكه به اين سوال پاســخ بدهيم، شايد بد نباشــد به زندگي بزرگ ترين و 

موفق ترين انسان هاي تاريخ نگاهي بيندازيم. شايد مرور چند مثال بد نباشد: 
جي. كي. رولينگ نويسنده مجموعه كتاب هاي هري پاتر براي چاپ كتاب اول اين 
مجموعه پرفروش، 12 بار با پاسخ منفي ناشرهايي مواجه شد كه معتقد بودند كتاب 
او نمي فروشد. والت ديزني از سردبيري روزنامه اي كه در آن شاغل بود اخراج شد؛ 

چون رئيس اش فكر مي كرد او تخيل، خلاقيت و ايده هاي عالي ندارد.
اديسون براي اختراع لامپ، بيش از 10 هزار بار شكست را تجربه كرد.

بازي بسيار محبوب پرندگان خشمگين پنجاه و دومين محصول شركت روويو بود. 
آنها بيش از 8سال براي بقا تلاش  كردند و تقريبا نيمه ورشكسته شدند تا سرانجام 
محصول پيروز خودشان را عرضه كردند. اگر بخواهيم اين فهرست را ادامه بدهيم 
نيازمند انتشار كتابي قطور و چند جلدي خواهيم بود. مي بينيد كه شكست، لزوما 

هميشگي نيست. خبر خوب اين است كه موفقيت و كاميابي نيز همين گونه است.

حكايت

يادداشت مدير

موفقيت

بيشتر ما به اين موضوع توجه نداريم كه در هنگام روبه رو 
شدن با انتقادهاي شخصي يا حرفه اي ديگران از خودمان، 
به شيوه اي مناسب با آنها برخورد كنيم.رفتار شما بخش 
بزرگي از هويت شماســت، بنابراين طبيعي است وقتي 
كسي خواستار تغيير شما مي شود، همين پيشنهاد كوچك 
او را همچون يك حمله سنگين شــخصي تلقي كنيد و 
صدالبته اينكه نقد مي تواند آميخته به مكر و حيله باشد. اين 
غيرممكن است كه بتوانيم  بفهميم يك انتقاد، خالصانه و 
از روي صداقت است يا خير ولي مي توانيم آنچه بيان شده 
است را از راهي سالم و منطقي پردازش كنيم.  نكته هايي 
را كه در زير آمده اســت، به ذهن بسپاريد تا در برخورد با 

انتقادها، از بدگماني نسبت به آنها در امان باشيد.
موضع تدافعي نگيريد

اينكه در برابر ارزيابي يك شــخص از خودتان، به  سرعت 
وارد حالت تهاجمي شويد، هرگز چيز خوبي نيست. دليل 
تراشيدن براي آنچه انجام داده ايد، سبب مي شود تقريبا 
هميشه چهره اي انتقادناپذير و ستيزه جو از شما در نگاه 
ديگران ايجاد شود و احتمالا به تاييد بسياري از ديدگاه هاي 
انتقادي آنها درباره شما مي انجامد. به جاي اينكه راه را براي 
آن حس تهاجمي اوليه باز بگذاريد، نفسي عميق بكشيد، 
افكارشــان را پذيرا باشيد و چند ســوال راهگشا از آن ها 
بپرسيد؛ پرسش هايي همچون: »ممنون كه من را متوجه 
اين موضوع كرديد. مي توانيد به چند مورد خاص اشــاره 
كنيد كه من در برقراري ارتباطات ناموفق بودم؟ به نظر شما 
چگونه مي توانستم آن كار را به  گونه اي ديگر انجام دهم؟ در 
آينده چگونه مي توانم با تيم خودم به شكلي موثرتر ارتباط 
برقرار كنم؟« پرسيدن سوال هايي كه پاسخ هاي ديكته شده 
ندارند، موجب مي شــود در نظر ديگران به  صورت فردي 
مشاركت پذير، انعطاف پذير و روشن فكر جلوه كنيد. حتي 
اگر در هيچ موردي موافق آنها نباشيد، اين روش بي شك، 
محترمانه تر و پخته تر از اين اســت كه در برابر يك انتقاد، 

بدون هيچ درنگي مخالفت بورزيد. 

نگوييد »خودم مي دانم«
هيچگاه در پاسخ به يك انتقاد نگوييد: »خودم مي دانم.« 
روشن است كه شما نمي دانيد. منتقد شما با شنيدن اين 
جمله، موضع تدافعي مي گيرد و گفتگويي كه مي توانست 
دوستانه و نتيجه بخش باشد، تبديل به جدل يا جدال لفظي 
مي شود. اگر اين عادت را داريد، سعي كنيد آن را با عبارت 
مثبت تري همچون »متوجــه  ام« جايگزين كنيد؛ بهتر 

است، نه؟ چنين عبارتي براي هر دو طرف رضايت بخش تر 
خواهد بود. 

صبر كنيد و صبر كنيد؛ بدگمان نباشيد
اينكه وقتي از شما انتقاد مي شود، احساس كنيد همه بر ضدتان 
هستند، امري طبيعي اســت. احتمالا پيش خود احساس 
مي كنيد فرد انتقاد كننده شــما را هم از لحاظ احساسي و 
هم از لحاظ حرفه اي بي كفايت مي داند ولي درحقيقت آنها 
يك ديدگاه را بيان مي كنند و مي خواهند شما در مقام خود 
بمانيد و پيشرفت كنيد. اگر رئيس تان، اعتقادي به شما نداشته 
باشد، وقت خود را صرف صحبت با شما نمي كند كه مكاتبات 
ايميلي تان با مشتري بهتر شود. همين قضيه مي تواند درباره 
شنيدن انتقاد از يك دوست يا شخص  مورد علاقه هم به كار 
بيايد. اگر آنها واقعا از شــما بيزار بودند و نمي خواستند شما 
را ببينند، دوروبرتان حضور نداشــتند. به جاي اينكه دلسرد 
يا خشمگين شويد، خوشحال باشــيد كه اعضاي خانواده يا 

دوستان تان آنقدر با شما راحت هستند كه مسائل شان را با 
شما درميان مي گذارند و اطمينان دارند شما به حرف هاي شان 
گوش مي دهيد و به دليل طرح اين حرف ها، درباره آنها فكر 

بدي نمي كنيد. اينها همه از علاقه ناشي مي شود. 

عذرخواهي نكنيد 
راهتان را تغيير دهيد. ضرورتي ندارد اظهار تاسف كنيد، مگر 
در وضعيتي كه عذرخواهي نياز باشد )مثل زماني كه احساس 
كسي را جريحه دار كرده ايد(. اگر رئيس تان به شما مي گويد 
چند گزارش قبلي شما، داراي غلط هاي دستوري بود و از اين 
پس گزارش هاي تان را پيش از فرستادن غلط گيري كنيد، 
همان تغيير حالت ناگهاني شــما، گوياي تاسف شماست. 
به  كار بردن عبارت »متاســفم«، در جاهايي همچون محل 
كارتان كه جاي پيشرفت داريد، معمولا حس نااميدي را در 
شنونده القا مي كند و تصويري مردد و غيرقابل  اطمينان از شما 
ارائه مي دهد. براي جايگزيني »متاسفم«، يك پاسخ قوي تر 

را امتحان كنيد، براي نمونه بگوييد: »حتما، من آن را تغيير 
خواهم داد.« و عده اي پيش  دستانه كمك خواهند كرد شما 
پاسخگو به نظر برسيد و حالا حدس بزنيد نتيجه اش چيست؟ 

شما همچنان در نگاه ديگران باادب خواهيد بود. 

زياد به خودتان سخت نگيريد
انتقاد بخشي از زندگي است؛ شما قرار است در زماني و در 
جايي چه در كار چه در خانه با آن روبه رو شويد. به ياد داشته 
باشيد هيچ كس كامل نيســت. اگر كسي خواستار تغيير 
شماست، درواقع دارد روي شما سرمايه گذاري مي كند و 
دليل اين سرمايه گذاري هم اين است كه شما به دليل هاي 
گوناگون براي او ارزشمند هستيد. ارزش خود را بدانيد و 
سعي نكنيد منتقدان خود را به مشقت بيندازيد، هرچند 
برخي مواقع اين كار دشوار است. شما كارهاي مهم تري 

براي انجام دادن داريد. 
ترجمه: نشريه بازده

روش برخورد با انتقادهاي ديگران در محل كار

افزايش تلفات »كوپو« در فيليپين
داستانک

كارشناس يا مدير؟
شايد اين درك من است اما اينطور حس مي كنم 
كه خيلي هــا مي خواهند روزي مدير شــوند؛ 
يعني مدير شدن را نقطه اي در مسير پيشرفت 
شغلي شان مي دانند، اين به نظرم خيلي صحيح 

نيست. 
در وهله نخســت بايد دانســت كه »مديريت« 
با »كارشناســی« متفاوت اســت. كارشناسي 
شاخصه هايي دارد كه لزوما براي مديران خوب 
نيســت و بالعكس. مثال اين دو درســت مثل 
يك پزشــك و يك جراح است. پزشك تحقيق 
و بررســي های بســياری مي كند، شايد حتي 
ملاحظات خانوادگي و شخصي بيمار را هم بسنجد 
تا بتواند او را براي قطع يك عضو فاســد شده به 
جراح معرفي كند اما جراح وقتي قانع شد ديگر 

فقط به قطع آن عضو فكر مي كند. 
كارشناس تمام جوانب را مي بيند و مي سنجد، با 
گزينه هاي مختلف و ريز مواجه مي شود، گزارشي 
مفصل تهيه مي كند؛ اما مدير در چند دقيقه آن را 
مي بيند و تصميم مي گيرد كه فعلا درباره آن كار 
نكند يا حتي يكي از گزينه هاي مردود، نظرش را 

جلب مي كند. 
گاهي مدير بايد يك فرد را اخراج كند، يا بايد تقليل 
نيرو بدهد. اگر مدير در اين فاز خيلي احساسي 
عمل كند، ممكن است ســازمان را نابود كند و 
عده بيشتري صدمه ببينند. اين كاري است كه 
هر كارشناسي نمي تواند انجام دهد اين نتوانستن 
-كه يك نقطه قوت بزرگ براي كارشناس است - 

مي تواند براي يك مدير ضعف بزرگي باشد. 
اينكه مدير گزينه ها را ناديده مي گيرد يا گزينه هاي 
مردود را دوباره مطرح مي كند، به خاطر قدرت او 
نيست بلكه ناشــي از نيازمندي اوست؛ چون او 
بايد در مواجهه با مشــكلات زواياي بيشتري را 
ببيند. شايد اين ژســت هاي مديريتي است كه 
كارشناســان را علاقه مند مي كند كه حتما بايد 

مدير شوند. 
باور كنيد انتصاب يك كارشناس خوب به سمت 
مديريتي بزرگ ترين خيانت به او و سازمان است. 
در عين حال كند كردن فرايند مدير شدن يك 
كارشناس كه شاخصه هاي لازم را دارد هم خوب 

نيست. 

اورژانس كسب وكار مهارت

جي. ريچارد هكمن، استاد دانشگاه هاروارد مي گويد: 
»معمولا خود فرد تشخيص نمي دهد كه عملكرد خوبي 
ندارد.« گاهي اوقات يك رئيس، همكار يا كارمند بخش 
منابع انساني به شما مي گويد در وضعيت مناسبي به سر 
نمي بريد؛ اما هكمن معتقد است اين اتفاق كمتر از آن 
چيزي كه به نظر مي رسد بايد بيفتد، رخ مي دهد. بدون 
توجه به اينكه عملكرد ضعيف شما چگونه شناسايي 
مي شود ـ توسط خودتان يا ديگري ـ تصاحب آن توسط 
خودتان يك گام آغازين بسيار مهم است. ژان فرانسوا 
مانتزوني، استاد رهبري و توسعه سازمان مي گويد: »اگر 
عملكرد ضعيفي داريد، شانس شما اين است كه همه اين 
موضوع را بدانند. اگر همه اين را نمي دانند، خودتان همه 
را آگاه كنيد؛ چرا كه حداقل  بعد از اين افشاگري، همه ما 

در يك جهان خواهيم زيست.« 
هكمن مي گويد: »همه ما قابليت عجيبي براي ايجاد 
احساس نسبت به گذشته داريم؛ چيزي كه به ما اجازه 
مي دهد مشكلات را با بهانه »تقصير من نبود« توجيه 
كنيم.« دفاعي عمل كردن درباره كاهش ندادن وزن تان 

به ويژه وقتي كه دلايل پنهان در زير لايه هاي آشــكار 
چندان سرراست و صريح نيستند، بسيار آسان است. 
معمولا مجموعه پيچيده اي از علل وجود دارد. شــما 
احتمالا بد مديريت يا قرباني يك تيم ضعيف شده ايد. 
حتي اگر داده هاي ملموس ـ مثــل ميزان فروش ـ يا 
بازخوردهاي مشابهي از رئيس، همكاران يا زيردستان 
خود در دست داريد، مهم است كه اطلاعات را با يكديگر 
متوازن  سازيد. مانتزوني مي گويد: »كسي كه در حال 
دست و پا زدن اســت، تمايل دارد تا در وقايع بيروني 
دخالت بيشتر داشته باشد.« اين اغلب به دليل خطاي 
خدمت به خود است. مثلا شــما ممكن است معتقد 
باشيد كه بايد يك قلمروي فروش بزرگ تر يا يك تيم 

سخت كوش تر داشته باشيد. 

با عملكرد ضعيف مان چه كنيم؟

تلفات ناشي از توفان سهمگين »كوپو« در فيليپين 
به 47 تن افزايش يافت. 

به گزارش ايسنا، به دنبال افزايش تلفات اين حادثه 
طبيعي همچنان ده ها هزار نفر از مردم توفان زده 

فيليپين در مراكز اسكان موقت باقي مانده اند. 

همچنيــن مقامات اين كشــور درحــال ارزيابي 
خســارت هاي وارد شــده بر مناطق كشاورزي و 

محصولات هستند. 
بنابر اين گزارش، بارش شــديد باران در مناطق 
كوهســتاني شــمال فيليپين كه بيشترين علت 

جاري شدن ســيل در زمين هاي كشاورزي بوده، 
كاهش يافته است. همچنين بيش از 300 روستا 
در مناطق كشــاورزي مركز »لــوزان« به زير آب 
فرو رفتند. تلفات مناطق سيل زده بيشتر به دليل 
غرق شــدگي بوده اما برق گرفتگي و ريزش ديوار 

هم از جملــه دلايل فوت قربانيان بوده اســت. به 
گزارش شــبكه خبري  اي بي سي، سهمگين ترين 
توفــان ثبت شــده در فيليپين توفــان »هايان« 
 بوده كه ســال 2013 بــه مرگ و ناپديد شــدن 

دست كم 7350نفر منجر شد. 


